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Povezovanje in prilagajanje 
v p e t i h  l e t i h  s r e d n j e r o č n e g a  o b d o b j a  1981 — 1985 

b o m o  v DO A l p i n a  p r e d v i d o m a  i z d e l a l i  o k r o g  6 m i l i 
j o n o v  p a r o v  o b u t v e  i n  š e  v e l i k o  v e č  d e l o v  i z  p l a s t i č 
n i h  m a s  t e r  u s t v a r i l i  p r e k o  10 m i l i j a r d  d i n a r j e v  ce
l o t n e g a  p r i h o d k a .  

V e l i k o  n a p o r o v ,  z n a n j a  i n  d e l a  b o  t r e b a  vlomiti z a  
d o s e g o  t a k i h  n a č r t o v .  

K o l i k o  b o m o  p r i  t e m  p o r a b i l i  š e  s r e d s t e v  i n  m a t e 
r i a l a ,  e n e r g i j e !  R a z e n  t e g a  p a  b o  p o t r e b n o  p r o i z v o d e  
š e  p r o d a t i  n a  t r ž i š č u ,  o d  t e g a  v e č  k o t  p o l o v i c o  v tu
j i n o .  

2 e  samo teh nekaj  golih dej
stev nas  sili k ugotovitvi, da bi 
bilo naAe poslovanje brez na
črtovanja nemogoče. Zato j e  
čas, da sedaj  ugotovimo, kakA-
ne so naSe možnosti v nasled
njih petih letih in da potem 
s smernicami opredelimo glav
ne smotre in širino razvoja ce
lotne OZD in vsake TOZD po
sebej. 

Zavedati se moramo dejstva,  
da proizvodnja obutve v SFRJ 
že da l j  časa raste hitreje kot 
domača potroSnja, k l jub  temu, 
da j e  poraba obutve na prebi
valca pri nas  še zelo skromna. 
Toda obstoječe zmogljivosti se 
^ vedno večajo, na področjih, 
kjer  j e  dovolj  nezaposlenih de
lavcev, pa odpirajo .še nove 
tovarne. 

Delavci predstavl ja jo  enega 
najtežj ih vpraSanj, s katerimi 
se srečuje naSa delovna orga
nizacija, kakor tudi druga slo
venska obutvena industrija. 

T o  se bo nadaljevalo tudi v 
naslednjem srednjeročnem ob
dobju. Upoštevati moramo, da 
bomo v naslednjih letih izgu
bili preko 150 delavcev in to 
takih, ki trenutno opravl ja jo  
ključna delovna opravila. Pri
liv zlasti mladih delavcev pa j e  
preskromen, s a j  se oni r a j e  
zaposlujejo v bol j  perspektiv
nih panogah. 

Vse težja  j e  tudi oskrba z 
osnovnimi materiali. Sloven
ska usnjarska industrija, kot 
glavni dobavitel j  osnovnega 
materiala za obutev, j e  v teko
čem srednieročnem obdobju 
zmanjšala obseg proizvodnje. 

Seveda  s e  t u d i  t u  n i s o  i z o g n i l i  p o m a n j k a n j u  p r o s t o r a  

k a j t i  tudi ona ima težave, zla
sti zaradi neprimernega uvoza 
osnovnih kož in težav naše 
živinoreje. Surovine za izdela
vo delov obutve in plastičnih 
mas, ki so  se doslej nabavl jale  
le na zunanjem tržišču, bo po
trebno zagotoviti na domačem 
trgu. 

Do leta 1985 se količinski 
obseg proizvodnje ne bo bi
stveno povečal. Obseg zaposlo
v a n j a  se ne bo spremenil, zato 
mora biti morebitno povečanje 
obsega proizvodnje le odraz 
povečanja  fizične produktiv
nosti. 

To  bo dosegljivo le z večjo 
mehanizacijo dela in boljšo 
organizacijo. Izdelovati bomo 
morali tiste izdelke, k je r  bomo 
lahko kar na jbol je  izkoristili 
drage surovine, hkarti pa bodo 
morali izdelki res slediti vsem 
potrebam vedno bolj  zahtev
nega tržišča. Tudi hitrost pri
laga jan ja  spremembam bo iz
redno pomembna. Količinski 
obseg proizvodnje bo odvisen 
tudi od strukture izdelkov, ki 
s e  bodo spotoma nagibali v 
prid smučarski obutvi. Ne gle
de na morebitni zmanjšani 
obseg proizvodnje pa bo moral 
dohodek na delavca naraščati, 
naraščati. 

Resno bo treba delati tudi 
na preusmeritvi  proizvodnje 
v dejavnosti, ki zahtevajo več 
vloženih sredstev, s tem pa pri
naša jo  tudi večji dohodek na 
delavca. Pri proizvodnji delov 
obutve  iz plastičnih mas bi 
bilo to na jpre j  mogoče. Tu j e  
.še veliko možnosti na področju 
predelave plastičnih mas. 

Proizvodnja obutve j e  delo
ma intenzivna panoga. Zato 
zaposluje tudi veliko delavcev, 
tako j e  tudi v Alpini. V samih 
Zireh in okolici pa nič ne kaže, 
da  j e  (ali da bo) k a j  prida de
lavcev, ki bi se bili pripravljeni 
zaposliti v obutveni industriji. 
Zato j e  edina rešitev, da odpi
ramo nove obrate obutve na 
področjih, k j e r  j e  še dovolj  
delavcev, ponekod pa bi z bolj
šo cestno povezavo tudi delno 
vplivali na to. Le tako si bomo 
zagotovili nemoten potek po
slovanja.  

Naloge in možnosti delovne 
organizacije so tudi v vključe
v a n j u  v že začete integracijske 
procese tako znotraj  obutvene 
industrije, kakor tudi celotne 
usnjarsko predelovalne indu
stri je.  

T o n e  ENIKO 

BOLJE IZKORISTITI 
DELOVNI C A S  

P r a v  p r v i  d e l  t e g a  o b 
d o b j a  b o  o d l o č i l e n  z a  
k o n č n i  r e z u l t a t  letoš
n j e g a  p o s l o v n e g a  le ta.  

Da  b o m o  u r e s n i č i l i  
v s e  to,  k a r  s m o  s i  z a d a l i  
o b  z a č e t k u  le ta,  b o  o d  
n a s  v s e h  z a h t e v a l o  pre
c e j  v s e s t r a n s k e g a  razu
m e v a n j a  i n  n a p o r o v .  

N a  e n i  s t r a n i  s e  po
s t a v l j a  v p r a š a n j e ,  k a k o  
č i m p r e j  z a  z a h o d n o  trži
š č e  i z d e l a t i  š e  n a r o č i l a ,  
k i  s m o  j i h  š e  d o l ž n i  po
s lat i ,  d a  b o  i z v o z a  n a  
k o n v e r t i b i l n o  p o d r o č j e  
č i m  v e č  i n  s t e m  h k r a t i  
m a n j  p r o b l e m o v  p r i  
u v o z u  n u j n o  p o t r e b n i h  
m a t e r i a l o v ,  k i  j i h  u v a ž a 
m o  8 t e g a  p o d r o č j a .  

Na  d r u g i  s t r a n i  p a  po
m a n j k a n j e  p r o i z v o d n i h  
z m o g l j i v o s t i  z a  i z d e l a v o  
g o r n j i h  d e l o v ,  k a r  p r e k o  
30 %, p o s k u š a m o  n a d o 
m e s t i t i  s k o o p e r a c i j o .  
V e l i k  p r o b l e m  j e  t u d i  
p o m a n j k a n j e  d e l a v c e v  v 
s e k a l n i c i  s p o d n j i h  d e l o v  
i n  m o n t a ž i  š p o r t n e  
o b u t v e .  

O d  d n e v a  d o  d n e v a  j e  
v e č j i  p r o b l e m  p r e k s r b a  
z r e p r o d u k c i j s k i m  m a t e 
r i a l o m .  T o  v e l j a  t a k o  z a  
d o m a č e  p r o i z v a j a l c e ,  
k a k o r  t u d i  u v o ž e n o  b l a 
g o .  

K a j  u k r e n i t i ;  d a  b i  
č i m  b o l j  o m i l i l i  o m e n j e 
n a  v p r a š a n j a ,  k i  s e  p o 
j a v l j a j o ?  

V d o p o l d a n s k i  i z m e n i  
b i  m o r a l i  d e l a t i  o b  v s e h  
p r o s t i h  s o b o t a h  v t i s t i h  
o d d e l k i h ,  k j e r  s e  b o  t o  
p o k a z a l o  k o t  p o t r e b n o .  

D e l o v n i  č a s  b o  t r e b a  
d o  s k r a j n o s t i  i z k o r i s t i t i ,  
m e d  d r u g i m  t u d i  u v e s t i  
v e č  r e d a  o k o l i  p r e d č a s 
n i h  o d h o d o v  z d e l o v n e 
g a  m e s t a .  

O s k r b a  m a t e r i a l a  b o  
m o r a l a  b i t i  č i m  b o l j  te
k o č a  i n  u s k l a j e n a  s p l a 
n o m  p r o i z v o d n j e .  

J a k a  B O G A T A J  



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

TOZD Prodaja 
Komisija za delovna raz

mer ja  za TOZD Prodaja j e  na 
17. redni seji, ki j e  bila 1. avgu
s t a  1979, na jpre j  pregledala 
sklepe 16. se je  in j ih  dokončno 
potrdila. Sprejela j e  tele skle
pe: objavi  se prosta deta in na
loge vodenje prodajalne ALPl-
NA Zemun, potrdi se razpore
ditev Franca Brlica za oprav
l j a n j e  delovnih nalog vodenje 
prodajalne ALFINA IV Ljub
l jana  od 1. 7. 1979 dal je,  dokler 
na delovno opravilo ne bo raz
porejen delavec s sklepom DS. 
Delovno opravilo fakturiranje  
se ponovno objavi.  Pregledane 
in ugodno so bile rešene vloge 
za prenehanje delovnega raz

mer ja  in prošnje za sprejem 
v delovno razmerje. 

V nadal jnj i  razpravi te se je  
so bili sprejeti  še naslednji 
sklepi: 

Na objavl jena prosta dela in 
naloge fakturiranje  se razpore
di Ida Bogataj .  Prodajalec 
Azri ja  Pivid iz Zenice, Milena 
Kneževid iz Cačka in Mirjana 
Lazid iz Beograda 1, ki so  bile 
sprejete v delovno razmerje za 
določen čas, se sprejmejo v de
lovno razmerje za nedoločen 
čas. 

Gabršek Dragica, prodajal
ka v Celju, se razporedi kot 
prodajalka III. 

Epilog 
Z a r a d i  z a n i m i v o s t i  o b j a v 

l j a m o  č l a n e k ,  o b j a v l j e n  v 
G o s p o d a r s k e m  v e s t n i k u ,  
a v t o r j a  D r a g a n a  S t e f a n o -
v i ć a  

Pred dvajsetimi dnevi j e  v 
uvodniku 7. naslovom »Izredno 
zapleten položaj«, ki j e  bil na 
t e j  strani Gospodarskega vest-
nika objavl jen 19. ju l i ja ,  med 
drugim pisalo: »ZIŠ j e  že na
povedal nove ukrepe. Najs i  
nam bo to všeč ali ne, v tem 
trenutku ni drugega izhoda, 
kot da se odločimo za korenite, 
na jbrž  administrativne ukrepe 
in obrzdamo nadal jn je  dviga
n j e  cen, zaustavimo nadal jn je  
naraščanje porabe, osebne, 
splošne in skupne ter investi

ci jske,  drast ično zmanj.šamo 
uvoz in kar na jbo l j  stimulira
mo izvoz.« 

Vse to se j e  z d a j  zgodilo. 
Pred vrhuncem letnih dopu
stov, avgusta,  j e  zvezni iz
vršni svet objavil  odlok, da  vse 
cene, ki so v njegovi pristojno
sti, zamrznejo na ravni, kakrš
na j e  bila tistega dne. Hkrati 
bodo republike, avtonomni po
krajini in občine storile isto s 
cenami vseh izdelkov in stori
tev, katerih ure jan je  j e  v nji
hovi pristojnosti. Zamrznile so 
tudi cene tistih industrijskih 
izdelkov, ki so se doslej obliko
vale prosto, glede na tržne raz
mere. 

Poleg tega j e  sprejel odlok, 
da  se splošna in skupna poraba 

roMANJKAME DENARJA AU ZAMENJANE VU>GE 

- Oemr ati itfljtiie! 

z vsemi sredstvi ohrani na pla
nirani višini in da se tudi inve
sticijska poraba zmanjša v 
okvire dejanskih možnosti. 
Osebni dohodki ta hip uradno 
niso zamrznjeni. Dejansko pa 
so, in sicer drugače, posredno. 
Sklenili so namreč, da se smejo 
osebni dohodki zvi.Sevati le za 
toliko, za kolikor se zvišajo 
živl jenjski  stroški. Ker so vse 
cene zamrznjene (razen tistih, 
ki se oblikujejo na tako imeno
vani zeleni tržnici), se življenj
ski stroški niti ne bodo zvišali 
(ali pa se bodo zvišali minimal
no), torej  se ne bodo zvišali 
niti osebni dohodki. Uvoz pa j e  
bil že prej  postavljen pod re
žim dovoljenj.  

T e  poteze v naših gospodar
skih gibanjih niso nič drugega 
kot epilog vsega, kar se j e  do
gaja lo  v gospodarstvu v zad
njem letu dni. Administrativ
na blokada na tem ali drugem 
področju j e  bila na jpre j  posa
mezna, nato delna, zda j  pa j e  
popolna. 

Da ne bi bilo kakršnihkoli 
nesporazumov, n a j  še enkrat 
ponovimo tisto, kar smo že po
vedali: najsi  nam bo to všeč ali 
ne, v tem trenutku ni bilo dru
gega izhoda. Toda težava ni 
toliko v tem, da j e  bilo treba 
tako ukrepati, veliko hu je  j e  
to, da se j e  naša sprotna eko
nomska politika izkazala 
za prešibko, da bi zadeve re
ševala drugače. Naskoka in
f laci je  ni bilo prav nič težko 
predvideti. 

Prišla j e  kot neogibna posle
dica takšne delitve narodnega 
dohodka, ki j e  gospodarstvo ni 
moglo prenesti, z odpiranjem 
zelo živahnega investicijskega 
kroga (in zavoljo tega izredno 
živahne stopnje  rasti proiz
vodnje, zaposlovanja in uvo
za), ki ni imel opore v resnični 
akumulaciji  in resničnem na
predku produktivnosti in učin
kovitosti gospodarjenja. Vse 
to j e  bilo že od drugega lanske
ga polletja jasno kot na dlani. 
Toda sprotni ekonomski poli
tiki ni uspevalo, da bi poiskala 
prave poteze, ki bi že v začet
ku postavile ovire razločno iz
raženim težnjam, ampak j e  od 
primera do primera, od enega 
do drugega izseka gospodar
skega živl jenja  vlekla vedno 
ostrejše administrativne pote
ze in slednjič prišla do seda
njih.  Se h u j e  j e  to, da so bile tudi 
te, zadnje  poteze ekonomske 
politike stor jene brez kakršne
koli sočasne napovedi, kakšen 
bo izhod, v kateri smeri bodo 
iskali nadal jnje,  trdne in traj
ne rešitve. Tisto, kar se j e  dalo 
ugotoviti iz sporočila o odlokih 
zveznega izvršnega sveta, ne 
obeta nič dobrega. 

Sporočilo pravi, da  se bodo 
cene nekaterih izdelkov in sto
ritev v dogovoru z republikami 
in pokrajinama selektivno pre
mikale, če in ko se bo pokazala 

potreba po tem, to pa ne po
meni nič drugega kot nadalj
n j e  razsodništvo administraci
j e  na tem področju. 

Odlok o zamrznitvi cen se 
uradno imenuje dogovor (re
publik in pokrajin) o spre
membi družbenega dogovora o 
izva janju  politike cen v letu 
1979. V izjavi, ki j o  j e  dal na 
beograjski televiziji tisti dan. 
ko j e  bil objavl jen odlok o za
mrznitvi cen. j e  podpredsednik 
ZIS Gojko Ubiparip dejal, da 
j e  bilo to treba storiti, ka j t i  
družbeni dogovor (republik in 
pokrajin) o izva janju  politike 
cen v letu 1979 j e  bil bolj  ali 
m a n j  prekoračen na vseh pod
ročjih. Dodal j e  še, da ta  pote
za (zamrznitev cen) ni v na
sprotju z našim sistemom, s a j  
j e  bil odlok sprejet samouprav
no, se pravi sporazumno, z do
govorom med republikami in 
pokrajinama. 

Pojasnili zaslužita malce 
natančnejšo pozornost. Prvo 
pravi, da so se republike in po
krajini odločile za ukrep za-
mrznjenja  cen zavoljo tega. 
ker se prejšnjega dogovora o 
izva janju  politike cen ni nihče 
držal. T o  seveda marsikaj  pove 
o neučinkovitosti našega me
hanizma za vodenje sprejete 
ekonomske politike. Ampak, 
ali j e  vzrok za to v nedosledno
sti, nedisciplini, pomanjkanju 
dobre volje, da  bi nek dogovor 
tudi utelesili? Ali pa gre nema
ra za to, da j e  bila napačna 
tudi presoja vzrokov inflacije 
in j e  bil torej  napačen tudi 
arzenal ukrepov ekonomske 
politike, ki so bili uporabljeni 
za ustavitev ali v s a j  omilitev 
inflacije. Se pravi, ali se niso 
ZIS in republike, pokrajini in 
občine preprosto znašle v takš
nem položaju, da  objektivno 
niso mogle uresničiti tistega, 
kar j e  bilo sprejeto kot eko
nomska politika? Bržkone j e  
vzrok obojen, vendar se zdi, da 
ima veliko večjo vlogo pri tem 
dejstvo, da smo zadnja leta v 
gospodarstvu hodili — če lah
ko tako rečemo — navzkriž. 
Nemogoče j e  bilo, da bi hkrati 
pustili nespremenjeno delitev 
narodnega dohodka, ki nima 
podlage v dejanski sposobnosti 
gospodarstva, da bi preneslo 
konstituirano količino porabe, 
in s e  bojevali proti inflaciji. 
Nemogoče j e  bilo, da  bi bili za
dovoljni zaradi visokih (daleč 
nad planom) stopenj  rasti pro
izvodnje in zaposlenosti, ki so 
bile izsiljene, inflatorno finan
cirane, s a j  potrebne akumula
ci je  ni bilo, po drugi strani pa 
hkrati zahtevali počasnejšo 
rast  cen, brzdanje inflacije. Logika porušenih razmerij 
med ponudbo in povpraševa
njem, porabl janja  tistega, če
sar ni, večjega obsega naložb 
od akumulacije j e  nujno delo
vala, izzivala vsak dan večji 
pritisk na cene, tako da ni pre
ostalo nič drugega kot »nedo-
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slednost« in »nedisciplinira
nost« pri izva janju  lastnih od
ločitev. V takSnih razmerah j e  
preosalo samo vedno širše 
sprejemanje administrativnih 
ukrepov, dokler razvoj dogod
kov ni pripeljal do današnjega 
epiloga. 

Druga omenjena ugotovitev 
— da odlok o zamrznitvi cen 
ni v nasprotju s sistemom, ker 
j e  bil sprejet samoupravno, se 
pravi sporazumno, j e  zanimiva 
z vidika prihodnosti. Kaže, da 
zadev ni treba zakrivati. Blo
kada cen. osebnih dohodkov, 
uvoza in davčno spodbujanje  
izvoza pomeni zanikanje siste
ma. V prid te j  trditvi bi lahko 
našteli veliko citatov iz usta
ve. zakona o združenem delu 
pa tudi iz vsakdanje prakse. 

Kako n a j  ravna delovna 
organizacija, ki uvaža suro
vine. reprodukcijski material 
ali dele. če se bodo jutri  zvišale 
cene na svetovnem trgu? Do
kler bodo cene njenega konč
nega izdelka zamrznjene, j i  bo 
preostalo le. da bodisi prekine 
proizvodnjo (in ostane brez 
dohodka) ali pa. da še naprej 
prozvaja in pri tem žr tvu je  la
sten dohodek, nazadnje pa 
predloži ta račun nekomu v iz
plačilo v obliki polletne ali let
ne negativne bilance. Ali: še 
pred kratkim so razglašali na
čelo, da morajo osebni dohodki 
naraščati v skladu z rast jo  
produktivnosti dela in v skla
du z rezultati dela tako posa-
meztiika kot celotnega delov
nega kolektiva. Zdaj se uva ja  
novo merilo — po porastu živ
ljenjskih stroškov, merilo, ki j e  
povsem neodvisno tako od po
sameznika kot od delovnega 
kolektiva. Naš sistem sicer pozna in 
priznava tudi takšne interven
cije. kakršne so zdajšnje.  Toda 
to niso sistemske, ampak tre
nutne rešitve. So nujno zlo v 
izrednih razmerah, ki se spre
jema prav zato, ker sistem na 
nekem področju ne deluje  in 
povzroča motnje. Spričo tega 
smejo in morajo te intervenci
j e  t ra jat i  le tako dolgo, koli
kor j e  neogibno, da se zagotove 
pogoji za normalno delovanje 
sistema. In to j e  osrednje 
Vprašanje. To.  da so bili takš
ni ukrepi sprejeti, ni posebno 
zlo. Prav tako ni problem v 
tem. ali so  bili sprejeti na tak 
ali drugačen način. Vpraša
nje  je.  kako ven iz položaja, 
v katerem so se znašla naša 
gospodarska gibanja, kako 
Zagotoviti normalno delovanje 
sistema brez velikih motenj 
v globalnih razmerjih. To  j e  
naloga, ki j o  j e  treba reševati. 

Dopisujte 

Ekonomski izrazi 

B I L A N C A  U S P E H A  
D v o s t r a n s k i  p r e g l e d  

i z d a t k o v  i n  d o h o d k o v  v 
p r e t e k l e m  o b d o b j u .  Raz
l i k a  m e d  c e l o t n i m i  d o 
h o d k i  i n  i z d a t k i  p r e d 
s t a v l j a  flnančni r e z u l t a t  
p o s l o v a n j a .  Ce  j e  v s o t a  
d o h o d k o v  v e č j a  o d  v s o 
t e  i z d a t k o v ,  p o t e m  s e  ta,  
p o z i t i v n i  f i n a n č n i  rezu l
t a t  ( d o b i č e k ) ,  v p i s u j e  k 
i z d a t k o m  i n  t a k o  s t a n j e  
i z r a v n a v a .  I n  o b r a t n o ,  
č e  s o  d o h o d k i  n i ž j i  o d  
i z d a t k o v ,  p o t e m  s e  t a  
n e g a t i v n i  r e z u l t a t  ( izgu
b a )  v p i s u j e  k d o h o d k o m  
i n  t a k o  b i l a n c a  i z r a v 
n a v a .  B i l a n c a  u s p e h a  s e  
i z k a z u j e  k o t  d o d a t e k  
( a n e k s )  b i l a n c i  s t a n j a .  
U s t v a r j e n  flnančni re
z u l t a t  m o r a  v b i l a n c i  
u s p e h a  u s t r e z a t i  r a z l i k i  
m e d  a k t i v o  i n  p a s i v o  v 
b i l a n c i  s t a n j a  p r e m o ž e 
n j a  z a  i s t o  o b d o b j e .  V 
p r i m e r u ,  d a  s e  t i  r a z l i k i  
v o b e h  b i l a n c a h  n e  u j e 
m a t a ,  p o t e m  j e  v e n i  o d  
n j i j u  n a p a k a ,  k i  j o  v e l j a  
o d s t r a n i t i .  

I N F L A C I J A  
P r e k o m e r n o  p o v e č a 

n j e  p o v p r a š e v a n j a  p o  
d o b r i n a h  i n  s t o r i t v a h .  
K o t  i n f l a c i j o  o z n a č u j e 
m o  t a k o  p o v e č a n j e  d e 
n a r n e  m a s e  ( v k l j u č n o  s 
k r e d i t i ) ,  k i  j e  t o l i k o  h i 
t r e j š a  o d  p o v e č a n j a  k o 
l i č i n e  d o b r i n  i n  s t o r i t e v .  

d a  n u j n o  p r i v e d e  d o  h i 
t r e  r a s t i  c e n ,  s t e m  p a  
t u d i  d o  r a z v r e d n o t e n j a  
d e n a r j a .  N i  n u j n o ,  d a  
v s a k o  p o v e č a n j e  k o l i č i 
n e  d e n a r j a  i n  k r e d i t o v  
d e l u j e  i n f l a c i j s k o ,  k e r  s e  
m o r a  d e n a r n a  m a s a  p o 
v e č a t i  z r a s t j o  p r o i z v o d 
n j e  i n  p r o m e t a .  P r a v  
t a k o  t u d i  v s a k o  p o v e č a 
n j e  c e n  n e  p o m e n i  I n 
flacije, š e  z las t i ,  č e  g a  
s p r e m l j a  p o v e č a n j e  k o 
l i č i n e  d o b r i n  i n  s t o r i t e v  
i n  u s t r z n a  r a s t  d o h o d k a  
p r e b i v a l s t v a .  

P r e k o m e r n o  p o v e č a 
n j e  k o l i č i n e  d e n a r j a  i n  
k r e d i t o v  v z a č e t k u  izzo
v e  g o s p o d a r s k o  r a s t :  
p o s l o v n a  a k t i v n o s t  s e  
p o v e č u j e ,  p l a č i l n i  r o k i  
s e  s k r a j š u j e j o ,  k r e p i  s e  
p o v p r a š e v a n j e  p o  i n v e 
s t i c i j s k i h  k r e d i t i h  i t d .  
V e n d a r  p o v e č a n o  po
v p r a š e v a n j e  v p l i v a  n a  
p o v e č a n j e  c e n ,  t o  p a  p r i 
v e d e  d o  p o v e č a n j a  s tro
š k o v  p r o i z v o d n j e  ( o s n o v 
n i h  s r e d s t e v ,  r e p r o d u k 
c i j s k e g a  m a t e r i a l a ,  e n e r 
g i j e  i n  p o t r o š n e g a  m a t e 
r i a l a ,  p a  t u d i  p l a č  oz .  
o s e b n h  d o h o d k o v ) .  T a 
k o  p o v e č a n i  s t r o š k i  p r o 
i z v o d n j e  i z z i v a j o  n o v o  
p o v e č a n j e  c e n ,  k i  p o 
n o v n o  v p l i v a  n a  r a s t  
s t r o š k o v  p r o i z v o d n j e .  
V s e  t o  s e  o d r a ž a  v t .  i .  
s p i r a l n e m  g i b a n j u  i n f l a 
c i j e ,  k i  p r i v e d e  d o  h i t r e 
g a  z m a n j š a n j a  v r e d n o s t i  
d e n a r j a .  K o l i k o r  h i t r e j 
š e  j e  r a z v r e d n o t e n j e  d e 
n a r j a ,  t o l i k o  t e ž j e  s o  
e k o n o m s k e  i n  s o c i a l n e  
m o t n j e .  B o j  p r o t i  i n f l a 

c i j i  j e  v s o d o b n e m  s v e t u  
p o s t a l  z e l o  z a p l e t e n ,  ta
k o  v d r ž a v a h  z r a z v i t i m  
g o s p o d a r s t v o m ,  k o t  v 
d r ž a v a h  v r a z v o j u .  

R A Z Š I R J E N A  
R E P R O D U K C I J A  

O b n a v l j a n j e  p r o i z v o d 
n j e  v p o v e č a n e m  m e r i l u ,  
t a k o  d a  j e  c e l o t n a  pro iz
v o d n j a  v d o l o č e n e m  o b 
d o b j u  v e č j a  k o t  v p r e d 
h o d n e m .  R a z š i r j e n a  re
p r o d u k c i j a  j e  o s n o v a  za 
p o p o l n e j š e  z a d o v o l j e v a 
n j e  p o t r e b  i n  i z b o l j š a n j e  
ž i v l j e n j s k i h  p o g o j e v  
p r e b i v a l s t v a ,  k i  s t a l n o  
n a r a š č a ,  i n  s e  z a t o  raz
š i r j e n a  r e p r o d u k c i j a  k a 
ž e  k o t  e k o n o m s k a  n u j 
n o s t  oz .  k o t  z a k o n i t  po
j a v  v z g o d o v i n i  č l o v e 
š k e  d r u ž b e .  N j e n  s m i s e l  
j e  v s t a l n e m  p o v e č a n j u  
p r o i z v o d n j e  p r e d m e t o v  
p o t r o š n j e .  Da p a  b i  s e  t o  
u r e s n i č i l o ,  m o r a  s t a l n o  
n a r a š č a t i  t u d i  p r o i z v o d 
n j a  s r e d s t e v  z a  pro iz
v o d n j o  p r e d m e t o v  z a  
p o t r o š n j o .  Še v e č ,  pro iz
v o d n j a  s r e d s t e v  m o r a  
p r a v i l o m a  n a r a š č a t i  h i 
t r e j e  o d  p o t r o š n i š k i h  
d o b r i n ,  k e r  r a z š i r j e n a  
r e p r o d u k c i j a  t e m e l j i  n a  
s t a l n e m  d v i g a n j u  p r o 
d u k t i v n o s t i  d e l a ,  p r e d 
p o g o j  z a  n j o  p a  j e  v s e  
v e č  d e l o v n i h  s r e d s t e v .  
D v i g a n j e  p r o i z v o d n j e  
m o č i  d e l a ,  o m o g o č a  rea
l i z a c i j o  r a z š i r j e n e  re
p r o d u k c i j e  t u d i  v k r a j 
š e m  d e l o v n e m  č a s u ,  k a r  
p r a v  t a k o  s p a d a  v d v i g  
ž i v l j e n j s k i h  p o g o j e v  
p r e b i v a l s t v a .  

v glasilo 
K a j  b o m o  d o k u p i l i  
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Ohranjevanje revolucionarnih 
tradicij v združenem delu 

Vse pre jšnje  in v bistvu 
izkoriSčevaiske družbe, od 
sužnjeposestniške do kapita
listične, so gradile svojo tradi
cijo, poveličevale svoje  zmage 
(pa tudi nekatere poraze), 
slavile svoje  junake, uva ja le  
nove običaje ali starim daja le  
svojo vsebino — ustvar ja le  so 
svojo moralo, da bi obvarova
le in podaljšale živl jenje  raz
redu na oblasti, v pokorščini 
pa obdržale razred, ki j e  nosil 
daleč največje  breme obvez
nosti. 

Pri tem j e  prav tradicija 
morala služiti — v blesku raz
rednih velikanov — videzu, da 
j e  boj, da so žrtve nanxla ali 
razreda v njegovem lastnem 
interesu in ne v interesu izko-
riSčevalskega razreda na ob
lasti. V teh družbah so se 
zavedali, da  z us tvar janjem 
svoje tradicije, z ohranjanjem 
svojih običajev, z graditvijo 
svoje  morale, krepijo hkrati 
svoje  pozicije, stabilizirajo 
svojo družbo. 

Celo tedaj,  ko j e  ekonomski 
in pravni sistem neke družbe 
zru&en in nadomeščen z novim 
in naprednejšim, narod Se 
dolgo pomni in v njegovi za
vesti o s t a j a j o  tiste vrednote, v 
katerih so leta in leta vzgajali  
generacije. Nekatere od teh 
vrednot starih družb in njiho
vih običajev so se obdržale v 
naSi družbi tudi do danes, tri
deset let po osvoboditvi dežele 
in socialističnega razvoja. 

V stari Jugoslavi j i  so  nas 
vzgajali  na tradicijah kraljev, 
grofov, cesarjev, učili smo se 
zgodovine njihovih družin, 
njihovih bitk. T e  in druge 
buržoazne vrednote so siste
matično ohranjali  s poukom v 
šolah, z literaturo, gledališči, 
srečevali smo se z njimi na 
vsakem koraku. Še  danes 
včasih podobno ali preobliko
vane zaidejo med nas in naše 
otroke. 

S kakšno trdovratnostjo se 
včasih staro upira novemu, 
pokažeta dve stvari, ki j ih  
nismo uspeli izgnati iz našega 
jezika; »gospod« in »gospa«. 
T o  sta tipični besedi izkori-
ščevalskega, toda vztra jno se 
ohranjata tudi v naši samo
upravni družbi. 

T i  besedi sta preživeli vse 
naSe spremembe, celo štiri 
ustave smo medtem sprejeli, 
pa s ta  še vedno živi! Ni nam 
j ih uspelo iztisniti, niti za
menjati z drugimi besedami, ki 
bolje ustrezajo odnosom v naši 
družbi. 

Takih primerov, k jer  se s 
starim pojmom vleče tudi del 
stare vsebine, tistega, kar smo 
z revolucijo ovrgli in kar  v 
vsakodnevnem živl jenju hitre

j e  ali počasneje odpravljamo, 
j e  še. T o  objektivno goji žalo
v a n j e  za »dobrimi starimi 
časi«, za časi, v katerih j e  bilo 
dobro samo tistim, ki j ih  še 
k d a j  pa k d a j  nekritično pove-
lučujemo, čeprav j e  del naše, 
delavske tradicije, najboljše, 
kar so dali naši narodi. 

V nedrjih stare družbe se j e  
rojevala tudi nova, drugačna 
tradicija. Ni se mogla ubraniti 
nas ta jan ju  novega v n je j .  Po
jav l ja l i  so se napredni l judje,  
ki so  se bojevali in izborili 
mnoge vrednote, ki so nasta
jale  v teh sistemih, vendar 
proti njim. T o  pa j e  tudi tisto, 
kar j e  del naše revolucionarne 
tradicije, del tistih vrednot, ki 
j ih  lahko sprejmemo kot svojo 
tradicijo, kot svoje  vrednote. 

Osnovna zabloda, s katero j e  
treba obračunati, ki j o  mora
mo razbiti, j e  v tem, da so bili 
v preteklih družbah njihovi 
velemožje, cesarji, kralji, ple
miči, veleposestniki ali kapi
talisti v službi svoje  dežele in 
svojega naroda. T o  j e  navadna 
laž. Najpogosteje so bili hlapci 
tuj ih interesov — držav, voja
ščine ali kapitala, vseeno, 
vendar so upoštevali predvsem 
sebe, svoj  razred in ne naroda. 

Revolucionarno delavsko 
socialistično gibanje j e  začelo 
v okrilju stare družbe samo 
ustvar jat i  svoje tradicije, gra
diti svojo moralo, nasprotno 
morali iz razreda na oblasti-
poveličujoč dogodke, pomemb
ne za razvoj delavskega gi
banja,  s pripovedovanjem o 
vidnih bojevnikih za delavske 
pravice. 

T o  gibanje j e  najpre j  negi
ralo meščanske vzore in me
ščansko moralo, vrednote iz-
kori.Sčevalskih družb z razo-
devanjem prave resnice o res
ničnem bistvu teh vrednot in 
njihovih vzorov. Potem pa j e  
slabilo svoje š t ra jke  in druge 
boje za delavske pravice. 

Skozi take spopade z raz
redom na oblasti se j e  razvija
la nova tradicija, nova mora
la: delavci so speli svoje pesmi, 
skovali svoje norme vedenja 
med seboj in nasproti razred
nemu sovražniku. Generacije, 
ki so prihajale, so imele na 
čem učiti se, obstajali  so lastni 
vzorci, delavski junaki  in veli
kani. 

Tudi naš revolucionarni b o j  
j e  v bistvu samo nadal jevanje  
revolucionarne tradicije 
socialističnega delavskega 
gibanja, njegov najviš j i  izraz. 
T o  j e  velika etapa revolucio
narnega boja našega delavske
ga gibanja, polna zgodovinskih 
dogodkov in veličin. Dobro je,  
da  želimo to etapo posebej 
osvetliti in potegniti iz n j e  vse. 

v t e ž k i  m o n t a ž i  j e  n a  t r a k u  p r o b l e m  č a s o v  o p e r a c i j .  

kar j e  pomembnega, ker j o  
gledamo v kontekstu revolu
cionarnega boja delavskega 
gibanja skozi zgodovino, ker j e  
ta samo njegov še kako po
memben del. 

Najsvetlej.Si lik naše NOB j e  
Tito. Kalil in prekalil se j e  kot 
delavski borec. Ni takoj  postal 
vrhovni komandant in vodja 
naše partije. Josip Broz j e  
spoznal živl jenje  vaškega otro
ka, vajenca, delavca, delavske
ga borca. Vodil j e  š t ra jk,  
zbiral delavce. Rasel j e  z de
lavci, z njihovimi vprašanji  in 
dilemami. In skozi delo v sin
dikatih, parti jsko delo, j e  
zrasel v vrhovnega koman
danta in predsednika republi
ke, v velikana mednarodnega 
delavskega in komunističnega 
gibanja. 

Narodnoosvobodilni boj  j e  
naše narode in naš delavski 
razred osvob(xlil ne samo tuj ih 
fašističnih zavojevalcev, am
pak tudi vseh tu j ih  vplivov. 
Prvič j e  narod zares vzel svojo 
usodo v svoje  roke. Ce to 
danes rečemo, j e  videti kot 
parola, pa ni! 

Na Vzhodu in Zahodu so se 
mnogi narodi osvobodili, ven
dar  so ostali politično ali eko
nomsko odvisni od tistih, ki so 
j im do včeraj  bili koloniza-
torji. 

Zgradili smo novo sociali
stično samoupravno družbo, v 
kateri so, nasproti vsem me
ščanskim družbam, vsi narodi 
in narodnosti popolnoma ena
kopravni, družbo, ki dviguje 
delovnega človeka na raven 
gospwlarja svoje  usode, ker on 
sam — in ne nekdo v njegovem 
imenu — razpolaga z rezultati 
svojega dela. 

To, kar j e  delavski razred 
Jugoslavi je  obnovil v never
jetnih pogojih, gradil in zgra
dil deželo, izgubljal mladost in 
zdravje, mnogi tudi življenje, a 
j e  ustvaril vse, kar imamo 
danes —ali ni to nadal jevanje 
revolucionarnih tradicij, na 
katerih lahko vzgajamo gene
racije, temelj  za ohranjanje  
lastnih veličin in junakov — 
junakov dela? 

Ali, vzemimo samouprav
l janje .  T o  nam j e  tako blizu, 
vsak dan smo z njim, da včasih 
niti ne uvidimo veličine tiste
ga, kar smo napravili. T o  pa j e  
v resnici revolucionaren 
korak, enak največj i  zmagi. 
K a j  lahko pomeni to za ohra
n j a n j e  revolucionarnih tradi
cij, da smo prvi v svetu ures
ničili, da j e  delavec — samo-
upravljalec svo j  gospodar, ni
ti ni treba posebej govoriti. 

Mlade in sploh sedanjo 
generacijo, j e  treba vzgajati  na 

K a j  v e l j a  u r e d i t i ?  
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teh tradicijah, na vseh etapah 
in razsežnostih našega revo
lucionarnega boja. Naše se
danje  generacije morajo po
stati zavedne veliOine teh 
narodov, žrtev in zmag, mora
j o  vedeti za ljudi, ki so nosili 
to breme, za junake vseh revo
lucionarnih etap. 

Sindikalne organizacije so 
kot del revolucionarneua 
delavskega gibanja živl jenjsko 
zanteresirane za ohranjevanje  
vseh teh tradicij, za ustvar
j a n j e  nove, delavske, samo
upravne, socialistične in ko
munistične morale. Vsaka 
na.ša tovarna, ustanova, orga
nizacija. vsak kraj,  komuna, 
pokrajina in republika pa ima 
svoje velike bitke, akcije, po
membne datume in oselinosti, 
ki so se izkazale, borce in juna
ke, v vseh etapah predvojnega, 
vojnega in povojnega revolu
cionarnega gibanja. 

Mladina zahteva nekaj  no
vega — tudi v modi in na 
drugih področjih. In ker tega 
novega nismo sami napravili, 
na svojih tradicijah, smo mno
žično uvažali razne simbole 
različnih svetovnih armad na 
kapah, na jopah ipd. V trenut
ku, ko se j e  ameriška armada 
bojevala z Vietnamom, so se 
nam pod 1'irmo mcxle in skozi 
modo vnašali njihovi simboli. 

Ostali smo gluhi, kot da se 
nič ne dogaja,  kot da to ni 
politika. V liistvu pa j e  to poli
tika, ka j t i  kadar pride nekaj  v 
tradicijo naroda, tega ni mo
goče izruvati. Zato moramo 
ustvariti svoje  simbole, ohra
nja t i  lastno tradicijo. Ali ni 
mogoče simbolov iz vojen in 
iz delovnih akci j  mcKlernizirati 
in jih preoblikovati v jope, 
kape idr. — s sistematičnim 
delom, v katerem bi sodelovalo 
veliko ljudi? T o  j e  velika in za 
sedaj  neizkoriščena možnost. 

In na koncu, čeprav to ni 
n a j m a n j  pomembno, našo mo
ralo in naše tradicije moramo 
izkazovati in ohranjati  tudi v 
odnosu do ljudi, ki so k njiho
vemu us tvar jan ju  izjemno 
prispevali: do borcev, njihovih 
staršev in otrok. Mi to sicer 
delamo, toda nekako zaprto, 
ne govorimo zadosti o tem, če
prav j e  to močan izraz solidar
nosti, veličine tovarištva, ne-
pozabnosti tistih, ki so se bori
li za to, kar danes imamo. 

Na odnosu do borcev, njiho
vih očetov in mater, do njiho
vih otrok, na skrbi zanje  nismo 
dovolj  temeljito nabirali mo
ralni kapital. Za nas j e  to bilo 
navadno, povsem razumljivo 
vedenje, to množično skrbstvo, 
medtem ko so borci in sirote v 
drugih, bogatejših deželah, 
ostajali  brez družbene skrbi in 
varstva.  Tudi to j e  izraz nove, 
revolucionarne tradicije. 

I z  k n j i g e  » N e g o v a n j e  
i n  r a z v i j a n j e  
r e v o l u c i o n a r n i h  
t r a d i c i j  v z d r u ž e n e m  d e l u «  

Zveza sindikatov Slovenije v drugem polletju 
Na posvetu predsednikov in 

sekretarjev občinskih in med
občinskih svetov zveze sindi
katov ter republiških odborov 
sindikatov, ki j e  bil 5. ju l i j a  le
tos in ki ga j e  vodil predsednik 
R S  ZSS Vinko Hafner, so se 
dogovorili o p r i p r a v i  k o n f e 
r e n c e  Zveze  s i n d i k a t o v  Slo
v e n i j e ,  ki bo v prvi polovici 
novembra letos. 

Gre za pomembne naloge 
našega nadaljnjega družbeno
političnega in gospodarskega 
razvoja, zato se bomo morali 
na konferenco tudi dobro pri
praviti. Vsa gradiva n a j  bi te
meljito obravnavali v osnov
nih in občinskih organizacijah 
zveze sindikatov kot tudi v re
publiških odborih sindikatov 
ter tako obogatili tudi sklepne 
dokumente konference. 

P l a n i r a n j e  
S področja planiranja n a j  bi 

na konferenci ocenili, koliko 
smo za to nalogo usposobljeni, 
k a j  smo doslej storili in k a j  bo 
še treba, katera so temeljna 
vsebinska vprašanja;  hkrati pa 
n a j  bi opozorili na dosedanje 
pomanjkl j ivost i  in probleme, 
pa tudi oblikovali pobude, 
predloge in ocene za pripravo 
zakona o družbenem planira
nju.  Občinski sveti n a j  bi de
lovni skupini pri republiškem 
svetu do 10. septembra poslali 
kratko oceno dosedanje plan
ske aktivnosti. T a  ocena n a j  bi 
izhajala  iz poprejšnje široke 
razprave v osnovnih organiza
cijah, zajemala pa n a j  bi na
slednja vprašanja:  kako so po
tekale prve faze priprav plan
skih dokumentov v TOZI) in 
skupnostih, ali smo bili v zvezi 
sindikatov dovolj  aktivni, ka
tere so temeljne »zavore«, ka

teri so temeljni problemi dose
danjega razvoja (npr. zaposlo
v a n j e  itd.), katerim panogam 
vel ja  v posamezni občini 
prioriteta, k a j  j e  v posameznih 
občinah doslej storjenega za 
uskla jevanje  med temeljnimi 
nosilci. Pred pripravo ocen n a j  
bi v občinah ustrezni dejavniki 
omenjena vprašanja  obravna
vali na posvetih. 

D e m o k r a t i z a c i j a  
Demokratizacije odnosov in 

kolektivnega vodenja n a j  ne bi 
obravnaval i  kot organizacij
sko in kadrovsko, marveč 
predvsem kot vsebinsko vpra
šanje.  

Na občinski ravni in v repu
bliških odborih sindikatov n a j  
bi sprejeli akcijske programe 
za razpravo o izhodiščih, ki j ih 
j e  pripravil republiški svet, ob
javi la  pa Delavska enotnost. 

P r o g r a m  d e l a  
r e p u b l i š k e g a  s v e t a  ZSS 
z a  2. p o l l e t j e  l e t o s  

V programu aktivnosti Zve
ze sindikatov Slovenije v dru
gem polletju bo osrednja po
zornost namenjena uvel javl ja
n j u  družbenoekonomskega po
ložaja delavcev (stalna odgo
vornost za izboljšanje igospo-
dar jenja,  uve l jav l jan je  delitve 
po delu, priprave na novo 
plansko obdobje srednjeročne
ga razvoja, varstvo, zaposlova
nje,  šolanje, itd.) in ut r jevanje  
vloge, položaja in odgovorno
sti delavcev pri razvoju druž
benopolitičnega sistema (nje
gova demokratizacija, poveza
nost s k r a j e v n o  skupnostjo, 
informiranje v združenem delu 
in zvezi sindikatov, l judska  

obramba in družbena samoza
ščita, negovanje tradicij NOB, 
samoupravna delavska kon
trola). Mnoga pomembna 
vprašanja, kot so preobrazba 
družbenoekonomskih odnosov 
v stanovanjskem gospodar
stvu, zakon o družbenem siste
mu informiranja in druga, n a j  
bi obravnavali v javnih raz
pravah. Pozorni bi morali biti 
tudi do uresničevanja strategi
j e  polne produktivne zaposle
nosti in dogovarjanja čez to
varniške »plotove«, kar n a j  bi 
odražali tudi plani. 

O b č n i  z b o r i  
o s n o v n i h  o r g a n i z a c i j  
z v e z e  s i n d i k a t o v  

Občni zbori v začetku pri
hodnjega leta bodo izredna 
priložnost za okrepitev druž
benopolitične vloge osnovnih 
organizacij, njihove kadrovske 
okrepitve in učinkovitosti. Za
vol jo tega se j e  treba na občne 
zbore pravočasno in temeljito 
pripraviti.  Sestanki sindikal
nih skupin so lahko pomemb
na sestavina teh priprav. Pri 
kadrovanju pa n a j  bi že upo
števali stališča o demokratiza
ci j i  odnosov in kolektivnem 
vodenju v zvezi sindikatov. 
Osnovne organizacije, konfe
rence, koordinacijski odbori in 
občinski sveti n a j  bi pripravili 
najpozneje septembra progra
me priprav na občne zbore, pri 
tem pa se povezali tudi z zvezo 
komunistov, ZSMS in drugimi 
dejavniki. 

Da bi občne zbore bolje 
opravili, bo republiški svet pri
pravil priročnik za njihovo iz
vedbo. 

P o  s e s t a v k u  
V l a d i m i r a  J e r m a n a  

T u d i  d r u ž b e n i  s t a n d a r d  j e  s k r b  s i n d i k a t a  



Kako ustvarjamo 

Realizacija izvoza; 
kako nam kaže 

Letni plan izvoza, ki j e  bil 
postavljen v viSini 11,0(X).0(K) 
dolarjev, smo do konca ju l i j a  
dosegli 50 odstotno. Prejeta 
naročila nam zagotavl ja jo,  da 
bi postavljeni plan lahko pre
segli, če bi proizvodnja v s a j  
približno izpolnjevala dane 
obljube. 

Na zahod smo prodali iz
k l jučno športno obutev, t. j .  
smučarske in tekaške čevlje 
ter podplate. Vse smučarske 
modele na starih formah in te
kaške čevlje z lepljenimi pod
plati smo odpremili kupcem v 
glavnem v pogodbenih rokih. 
Tudi nova forma za smučarske 
čevl je  »Meteor« j e  bila pri
pravljena za proizvodnjo z 
m a j h n o  zamudo, kar pa ne 
moremo reči za tekaško obu
tev iz beta in gama programa 
ter za »cosmos« smučarsko 
formo. Več kot zaskrbl jujoča 
j e  ugotovitev, da  še danes ne 
moremo zanesljivo reči, k d a j  

bomo izdelali okrog 5().(KH) pa
rov tekaških čevljev z gama 
podplati, 10.000 parov teka
ških čevljev z beta podplati in 
16.0(K) parov smučarskih čev
l jev  na šali »cosmos«. Večina 
navedenih količin j e  za našega 
največjega kupca, t .  j. za firmo 
HEIERLING. Doslej smo 
kupce tolažili z obljubo, da 
bomo te količine odpremili z 
letalom v glavnem septembra 
in manjši  del oktobra, vendar 
že sami ugotavl ja jo,  da  so bile 
to le prazne obljube. Predstav
nik firme ALPINA SPORTS 
iz ZDA, ki se trenutno mudi 
v naši tovarni, j e  izjavil, da bi 
prepozna dobava (ali celo 
izpad dobave) tekaških čevljev 
z beta in gama podplati zelo 
neugodno vplivala na prodajo 
Alpina proizvodov prihodnje 
leto, za firmo HKIERLING pa 
bi bila to prava katastrofa.  Če 
naročil ne hi uresničili, bi na 
zahodnem tržišču izgubili 
okrog 1,000.()(X) dolarjev.  Vsem 
tem težavam se j e  pridružila še 
omejitev uvoza, kar us tvar ja  
še večjo negotovost, kar zade
va dobavne roke. Za izvoz športne obutve na 
vzhod lahko rečemo, da j e  za
radi pravočasnih naročil in 
enostavnosti modelov že v 
glavnem realiziran, zato smo 
lahko prevzeli še dodatna na
ročila. Tudi lahko obutev od-
premljamo v Sovjetsko zvezo 
po pr^v idenem planu. 

Upamo, da bo večina težav, 
ki ovirajo nemoteno proizvod
n j o  odpravljena in da bomo 
zamude lahko v s a j  delno na
domestili z letalskimi prevozi 
v septembru in oktobru. 

M a r i j a  Str l ič  

Kje so vzroki 
za kasnitve v proizvodnji 
M a r s i k o m u  j e  t e ž k o  r a z u 

m e t i ,  d a  s m o  o b  p o l l e t n e m  
o b r a č u n u  u g o t o v i l i ,  d a  s m o  
k o l i č i n s k i  p l a n  p r e s e g l i  z a  
9,2 %, s e d a j  p a  u g o t a v l j a 
m o ,  d a  b o m o  k a s n i l i  z d o 
b a v n i m i  r o k i .  

G l a v n i  v z r o k i  z a  z a k a s n i 
t e v  s o  n a s l e d n j i :  s p r e m i n j a 
n j e  p l a n a  g l e d e  n a  d o b a v n e  
r o k e ,  p o v e č a n j e  n a r o č i l  te
k a š k e  o b u t v e ,  p o m a n j k a n j e  
d e l a v c e v ,  z a h t e v n a  i n  p r e 
p o č a s n a  p r i p r a v a  m o d e l o v  
C o s m o s ,  G a m a  i n  Beta,  v e č 
k r a t n o  p o m a n j k a n j e  i n  
s p r e m i n j a n j e  m a t e r i a l a  t e r  
i z p a d  p r o i z v o d n j e .  Z a r a d i  

v ž e l j i ,  d a  b i  i z d e l a l i  č i m  
v e č  t e r  d a  b i  u g o d i l i  k u p 
c e m ,  p r e v z a m e m o  p r e v e č  
n a r o č i l  z a  d o l o č e n o  o b d o b 
j e  k o t  p a  80 n a š e  m o ž n o s t i .  

P e s t r o s t  n a š e  p r o i z v o d 
n j e  j e  t u d i  e d e n  o d  g l a v n i h  
v z r o k o v  z a  t e ž a v e ,  t a k o  p r i  
n a b a v i  m a t e r i a l a ,  t e ž a v e  v 
p r o i z v o d n j i  i n  k a k o v o s t i  
o b u t v e .  

K l j u b  č r n i m  n a p o v e d i m  
z a  p r i h o d n j e  l e t o  j e  m o ž 
n o s t  z a  n e m o t e n o  d e l o  
s a m o  v s p e c i a l i z a c i j i ,  v 
e n o t n i  p r o d a j n i  p o l i t i k i  t e r  
s t v a r n i h  o c e n a h  n a š e  pro iz
v o d n j e ,  o b  v s e m  t e m  p a  b i  
s e  m o r a l a  i z b o l j š a t i  n a b a v a  
r e p r o m a t e r i a l a ,  t a k o  d o m a 
č e g a ,  k a k o r  t u d i  i z  u v o z a ,  
k a r  p a  š e  n e  b o  t a k o  l a h k o .  

O b  v s e h  t e h  n a š t e t i h  p r o 
b l e m i h  p a  j e  z e l o  p o m e m b 
n a  n a š a  o r g a n i z i r a n o s t ,  do
s l e d n o s t  p r i  o p r a v l j a n j u  
v s a k o d n e v n i h  n a l o g ,  ne
u č i n k o v i t o s t  i n  n e o d g o v o r 
n o s t  p a  n a m  š e  p o v e č u j e  te
ž a v e ,  k i  s e  o d r a ž a j o  v ko l i 
č i n i  i n  k a k o v o s t i  n a š i h  iz
d e l k o v .  

V n a s l e d n j e m  o b d o b j u  j e  
z a  n a s  n a j p o m e m b n e j š e ,  d a  
s e  č i m  b o l j  d r ž i m o  d o b a v 
n i h  r o k o v  z a  t u j e  k u p c e ,  k a 
k o r  t u d i  z a  d o m a č o  p r o d a 
j o .  P o  z a k l j u č k u  š p o r t n e  iz
d e l a v e  i n  š k o r n j e v  p a  b o  zo
p e t  n a s t o p i l o  t e ž k o  o b d o b j e  
z a  n e k a t e r e  o d d e l k e ,  k e r  s e  
b o  z a č e l a  i z d e l a v a  l a h k e  
s p o m l a d a n s k o - l e t n e  o b u t 
v e .  M a r i j a n  B O G A T A J  

r "N 
P r o c e s  z m a n j š e v a n j a  p r o i z v o d n j e  o b u t v e  

v ZR N e m č i j i  

Proizvodnja 
mio. parov Podjet i j  Stev. zaposl. 

1969 
1978 
1975 

180 
107 

9 5 - 1  (K) 

730 
460 
;«H) 

90.000 
55.000 
45.(XH) 

P o  S c h u c h  W i r s c h a f t u  
A v g u s t  79 

V V 

Čevljarski izrazi 

V 
i z v o z n i h  n a r o č i l  b o d o  d e l n o  
k a s n i l e  t u d i  d o b a v e  z a  d o 
m a č o  p r o d a j o .  

V e l i k  p r o b l e m  p r e d s t a v 
l j a j o  t u d i  z g o r n j i  d e l i ,  k i  j i h  
z a r a d i  d a l j š i h  i z d e l a v n i h  
č a s o v  k l j u b  š t e v i l n i m  k o 
o p e r a n t o m  š e  v e d n o  p r i 
m a n j k u j e .  

P r e v e č  z m o g l j i v o s t i  v 
m o n t a ž i  n a m  j e  z a s e d l a  g o j -
z e r  i n  flex i z d e l a v a  — izde
l a l i  s m o  m a l o  p a r o v ,  p a  t u d i  
finančni r e z u l t a t  t e  i z d e l a 
v e  j e  s l a b .  T e h  n a r o č i l  j e  
b i l o  v e č  k o t  s m o  p l a n i r a l i ,  
z a t o  s m o  t u d i  k a s n e j e  p r i 
č e l i  z l e p l j e n o  i z d e l a v o .  

T o n e  K l e m e n ć i č .  v o d j a  pro-
g r a m a  l a h k e  o b u t v e  

M o k a s i n  
Mokasini so čevlji  posebne 

izdelave in zaradi tega slovijo 
kot udobna, praktična obutev 
za noSnjo preko dneva. T o  iz
delavo smo prevzeli od ameri
ških Indijancev. 

Indijanci so na dokaj  eno
staven način, ki j e  imel tudi 
svojo logiko, izdelovali obutev 
tako, da j e  bila živalska koža 
v spodnjem delu iz celega in j e  
dobro zaščitila stopala spodaj  
in s strani, šele na zgornjem 

delu so kožo zašili. Izdelava j e  
bila enostavna, brez montaže 
podplatov, čevlji  niso ovirali 
noge pri gibanju, hoji in teku. 
Način sestave prednjika mo
kasinov j e  danes že doka j  raz
novrsten, predvsem po načinih 
š ivanja,  podplatni del pa j e  
ojačan s podplatom in dogra
jeno peto. 

Izdelovalci so iskali razne 
načine izdelave, j ih  osvojili in 
izdelovali mokasine, vendar 
tistih pravih svojstev, pred
vsem gibljivosti, niso dosegli. 
Pojmovanje, k a j  j e  mokasin, j e  
predvsem v trgovini z obutvi jo 
dokaj  različno in često popol
noma zgrešeno. Nekateri 
uvrščajo vse nizke čevlje, ki 
niso na vezanje, med mokasi
ne, drugi spet menijo, da sodi 
obutev, ki ima imitacijo robu 
sestave mokasina na prednji-
ku, ne glede na tehnologijo 
montaže, med mokasine. 

Vse naštete vrste  nimajo nič 
skupnega s pravimi mokasini, 
niti nimajo lastnosti, v katerih 
prednjači mokasin. 



Od tu in tam Od tu in tam Od tu in tam 

Veliko se da 
napraviti doma 

v z a č e t k u  m e e e c a  j u n i j a  
s m o  z a  p r o i z v o d n j o  PU 
p o d p l a t o v  z a č e l i  u p o r a b l j a 
t i  P U  m a s o ,  k i  n a m  j o  d o 
b a v l j a  t o v a r n a  P e k o  TOZD 
P o l i u r e t a n  i z  T r ž i č a .  Pred
n o s t  j e  p r e d v s e m  v d e j s t v u ,  
d a  p l a č u j e m o  PU k o m p o 
n e n t e  z d i n a r j i ,  p r e j  p a  s m o  
t r o š i l i  d e v i z n a  s r e d s t v a ,  to
r e j  s m o  s t e m  n a p r a v i l i  k o 
r a k  v s m e r i  i z b o l j š a n j a  de
v i z n e  b i l a n c e .  P r e d  n e d a v 
n i m  s m o  d o b i l i  d o d a t n o  n a 
r o č i l o  90.000 p a r o v  PU p o d 
p l a t o v  z a  S o v j e t s k o  z v e z o ,  
t a k o  b o m o  d i n a r j e  »preto
p i l i «  v z e l o  p o t r e b n a  d e v i z 
n a  s r e d s t v a ,  d a  b o m o  l a ž j e  
p l a č e v a l i  t e r  n a b a v l j a l i  
g r a n u l a t e  z a  s m u č a r s k e  
č e v l j e  i z  u v o z a .  Začetek  j e  
b i l  t e ž a v e n ,  s a j  s m o  b i l i  p r i  
s t a r i  P U  m a s i  n a v a j e n i  n a  
d o l o č e n o  r a v e n  k v a l i t e t e  
i z d e l k o v ,  k i  p a  j o  z d o m a č o  
m a s o  n i s m o  m o g l i  d o s e č i  
k l j u b  n e n e h n i m  p o s r e d o v a 
n j e m  i n  s o d e l o v a n j e m  s to
v a r n o  P e k o .  

T e s n o  s o d e l o v a n j e  k e m i 
k o v ,  v z d r ž e v a l c e v  t e r  n e p o 
s r e d n i h  d e l a v c e v  p r i  s t r o j i h  
z a  v l i v a n j e ,  p a  j e  s č a s o m a  
red i lo  t u d i  t o  v p r a š a n j e .  
T u d i  t r d o t o  P U  p o d p l a t o v  
b o  d o b a v i t e l j  z a g o t o v i l  z 
d o d a j a n j e m  t r d i l c e v ,  k a r  ž e  
p r i p r a v l j a j o .  

V oddelku plastike so se po
večale zmogljivosti za izdelavo 
smučarskih čevljev, ko smo v 
mesecu ju l i ju  postavili nov 
s t ro j  LOTUS, istočasno pa j e  
vzdrževalna služba prestavila 
tudi ostale stroje  za predelavo 
termoplastov in tako zagoto
vila kolikor mogoče ustrezen 
prostor pri vsakem stroju, s 
tem da j e  bilo dovolj  delov
nega prostora ter za enoiz-
menske zaloge izdelkov. Glede 
na izdelane količine smučar

skih čevljev pa j e  povrSinska 
obremenitev prevelika, rezul
tat  pa j e  Se večja prostorska 
stiska, ki j o  bo rešila samo 
nova investicija v skladiščno 
halo. Zaradi težav pri skladi
ščenju .Sal n a j  omenim, da smo 
pri vzdrževalni službi naročili 
postavitev začasne lope ob 
hali, ki pa bo samo delno 
zmanjšala ozko grlo skladišče
nja ,  drugi dejavnik pa j e  vpliv 
na kvaliteto izdelkov, ker kli
matski pogoji pod »milim ne
bom« le to zmanjšuje jo.  

V kovinski in nekovinski 
orodjarni so v zadnjih mesecih 
vložili mnogo truda pri izdela
vi orodij za nove modele smu
čarskih čevljev tip METKOR 
in COSMOS, z nadurnim de
lom so vse pravočasno izdelali. 

Težave so samo pri notra
njih čevljih iz FU mase, ki j ih 
izdelujemo na dveh zastarelih 
vrti l jakih ItlKKKR, ki smo jih 
ponovno postavili v proizvod
njo, k je r  j e  delo počasno, ker 
j e  treba nenehno odpirati in 
zapirati orodje glede na plani
rane količine ter roke izdelave 
pa so ti vrti l jaki premajhni. 
Zahtevano kakovost bo mogo
če doseči samo s predelavo 
obeh strojev ter orodij, kar se 
trenutno pospeSeno popravlja. 

podplate tistim tovarnam, ki 
so tedaj  delale. 

Vzdrževalna služba j e  v ča
su kolektivnega dopusta uspeš
no povečala vrt i l jak od 24 na 
32 vlivalnih mest, kar se bo 
odražalo pri proizvodnji PU 
podplatov tako v večji storil
nosti, kakor tudi kakovosti 
k l jub  dragim strojem za vliva
n j e  PU mase pa bomo morali 
poskrbeti za nadomestitev iz
rabljenih strojev, da  bi s tem 
zadržali sedanjo raven. Ne na
meravamo pa nabavl jat i  so
dobnejših avtomatiziranih vr
til jakov. za katere investici

j e  ne bi bile rentabilne, ker j e  
razlika v časih izdelave PU 
podplatov glede na naše vrti
l jake  majhna in zato nepo
membna. Zmogljivosti postav
ljenih vrti l jakov pa lahko po
večamo sami z nižjimi stroški. 

T o  j e  le neka j  najvažnejših 
nalog, ki smo j ih  že v celoti ali 
le delno opravili, lahko bi ome
nil še investicije v teku, preiz
kuse novih materialov stro
kovnjakov RPS plastike, teh
nični pregled hale, kakor tudi 
naloge, ki morajo biti rešene 
jutri,  pojutrišnjem . . .  

J o ž e  ŠTUCIN 

Investicije v prodajalnah 
I n v e s t i c i j s k a  g r u p a  z a  

o p r e m o  i n  o b n o v o  p r o d a 
j a l n  i m a  v e d n o  d o s t i  d e l a .  
P o  o t v o r i t v i  o b n o v l j e n e  
p r o d a j a l n e  N o v o  m e s t o  s o  
p r i č e l i  z a d a p t a c i j o  v N o v i  
Gor ic i .  Č e p r a v  s o  r o k i  
a d a p t a c i j e  i n  i z d e l a v a  opre
m e  z e l o  k r a t k i ,  d e l a  pote
k a j o  p o  p l a n u ,  s a j  j e  b i l a  
n o v o  o p r e m l j e n a  p r o d a j a l 
n a  o d p r t a  v z a d n j i  t r e t j i n i  
p r e t e k l e g a  m e s e c a .  T a k o  j e  
b i l a  p r o d a j a l n a  z a p r t a  l e  
m e s e c  d n i ,  č e p r a v  s o  b i l a  
d e l a  z e l o  o b s e ž n a .  

P o  p l a n u  z a  a d a p t a c i j o  i n  
i z d e l a v o  n o v e  o p r e m e  j e  n a  
v r s t i  p r o d a j a l n a  R e k a .  De la  
s o  s e  p r i č e l a  ž e  20. a v g u s t a ,  
p r e d v i d e v a  p a  se,  d a  b o  
p r o d a j a  p o n o v n o  s t e k l a  ž e  
k o n e c  s e p t e m b r a .  

P o t r e b e  a d a p t a c i j  p a  s e  
k a ž e j o  š e  v m n o g i h  n a š i h  
p r o d a j a l n a h .  Med p r v i m i  b o  
p r o d a j a l n a  p r i  »LIPETU« v 

Z i r e h  i n  p r o d a j a l n a  v n a s e 
l j u  V o l t i n o  v Z a g r e b u ,  k i  b o  
n a  n o v o  o d p r t a  i n  k j e r  b o  
v k l e t n i h  p r o s t o r i h  s k l a d i 
š č e  z a  v s e  n a š e  p r o d a j a l n e  
v Z a g r e b u .  V e č j e  t e ž a v e  
b o m o  i m e l i  s p r o d a j a l n a m i  
v L j u b l j a n i .  V s e m  j e  ž e  z n a 
n o ,  d a  s e  b o m o  m o r a l i  n a  
T i t o v i  ces t i  i z se l i t i  i z  o b e h  
l o k a l o v ,  z a m e n j a v e  p a  d o  
s e d a j  š e  n i m a m o ,  r a z e n  
m a n j š e g a  p r o s t o r a  n a  Mest
n e m  t r g u .  N a d o m e s t n a  
g r a d n j a  n a  »PLOŠČADI 
BORISA K R A I G H E R J A «  
p a  b o  d o k o n č a n a  š e l e  v le
t i h  1982, 1983. V p r a š a n j e  p a  
j e ,  č e  s o  r o k i  r e a l n i ,  z a t o  
m e n i m ,  d a  s e  j e  t r e b a  p r i z a 
d e v a t i ,  d a  o b d r ž i m o  o b s t o 
j e č a  l o k a l a  n a  T i t o v i  cest i  
v s a j  d o  n o v e g a  le ta,  m e d 
t e m  p a  i s k a t i  n a d o m e s t n e  
p r o d a j a l n e .  

J o ž e  P o l j a n š e k  

J o ž e  E a k i m  

P o u d a r i t i  m o r a m ,  d a  s o  
s e  p o m e m b n o  i z b o l j š a l i  p o 
g o j i  d e l a  p r i  b r i z g a n j u  š a l  
i n  m a n š e t ,  k e r  s m o  v m e s e 
c u  j u l i j u  u v e d l i  t r o i z m e n s k o  
d e l o ,  t o r e j  b o d o  s o b o t n i  p o 
p o l d n e v i  t e r  n e d e l j e  d e l a  
p r o s t i  d n e v i  z a  d e l a v c e ,  k i  
b o d o  k o n e c  d e l o v n e g a  ted
n a  d o č a k a l i  e n a k o  k o t  v s i  
o s t a l i .  

Tržišče FU podplatov smo 
s težavo zadovoljevali, delali 
smo že drugi teden kolektivne
ga dopusta, da smo lahko 
pravočasno dobavljali  FU T r a n s p o r t  j e  o t e ž k o č e n  



Od tu in tam # Od tu in tam Od tu in tam 

Praktikanti in štipendisti 

A n g e l c a  F i l i p i č  

Ob koncu meseca ju l i j a  j e  
bilo v delovni organizaciji 
ALFINA zaposlenih 1714 de
lavcev in delavk. Po posamez
nih temeljnih organizacijah pa 
j e  bilo Število zaposlenih na
slednje: v delovni skupnosti 
skupnih služb j e  zaposlenih 
230 delavcev, v TOZD Obutev 
Ziri 709 (od tega na Colu 113), 
torej  s k u p a j  822, v TOZD 
Obutev Gorenja vas  171, v 
Plastiki 141 in v TOZD Proida-
j a  385 delavcev. 

V času od 15. ju l i ja  do 
15. avgusta j e  nastopilo delov
no razmerje 13 delavcev, z de
lom j e  prenehalo 10 delavcev. 

V TOZD Obutev Ziri j e  na
stopil delovno razmerje Sreč
ko Zibert. 

V TOZD Obutev Gorenja 
vas  so nastopili delovno raz
mer je  Senija Ibrakič, Marija 
Božnar in Anica Fejič. V De
lovni skupnosti skupnih služb 
so nastopili delovno razmerje 
J a n a  Suligoj in Irena Demšar, 

s s luženja vojaškega roka pa 
s ta  se vrnila Miro Kavčič in 
Daniel Vehar. V TOZD Pro
d a j a  s ta  se vrnila na delo To
maž Košir in Tone Možina, ki 
s t a  bila prav tako na  služenju 
vojaškega roka. V prodajalni 
ALPINA Val jevo j e  za dolo
čen čas nastopila delovno raz
mer je  Radojka Šarčevid, redno 
delovno razmerje za nedoločen 
čas s ta  nastopila Filomena 
Maček in Srečko Mohorko iz 
prodajalne v Celju. 

Z delovnim razmerjem so 
v TOZD Obutev Ziri prenehali 
Frančiška Kopač, Stanislava 
Mlinar (3345), Ljubica Klarica 
in Janez Novak. V TOZD 
Obutev Gorenja vas  s ta  prene
hala z delovnim razmerjem 
Nikolaj Pustovrh in Luca 
Pratljačid. V TOZD Plastika 
j e  samovoljno prekinil delov
no razmerje Ramiz Talič. V 
TOZD Prodaja so z delovnim 
razmerjem prenehali Samo 
Zakelj, odpremni oddelek; Ire
na Likar, prodajalka v Velenju 
in Toplica Milosavljevid, pro
dajalec v Beogradu I. 

F r a n č i š k a  K o p a č  j e  o d š l a  
v p o k o j  

Počitnice gredo h koncu. 
Večina dijakov in študentov je 
že končala obvezno počitniško 
prakso. 

Počitniško prakso so dijaki 
in študentje opravljali v raz
ličnih službah. Žal je še vedno 
tako, da jih prav vsi porabimo 
za enostavnejša dela, ki v 
službah ostaja, ali pa dela, ki 
niso preveč zahtevna. Mislim, 
da delamo pri tem napako, saj 
tem mladim ljudem največ
krat nimamo časa razločiti 
kaj več o našem delu, o orga
niziranosti delovne organiza
cije, o načinu dela, o sodelova
nju z ostalimi delovnimi orga
nizacijami, o problemih, s ka
terimi se srečujemo pri delu, 
itd. Te ljudi speljemo v našo 
sredino, potem pa je od vsake
ga posameznika odvisno, ka
ko se vključi in koliko dejan
sko pridobi na praksi. Največ
krat je problem, ker nam eno
stavno manjka časa, da hi se 
dijakom posvetili bolj. Največ
krat smo zadovoljni kar s tem. 
da jih za nekaj zadolžimo in 
že menimo, da smo nalogo 
uspešno opravili. Zato imam včasih občutek, 
da dijaki na praksi ne dobijo 
tistega, kar morda pričaku
jejo. Včasih ali vedno je pro
blem pomanjkanje delavcev. 

Praktikanti so tako zelo do
brodošlo nadomestilo za od
sotne delavce. To nikakor ni 
in ne more biti namen prakse, 
toda žal se to še vedno dogaja. 
Ob tem pa pozabljamo, da 
bodo ti dijaki naši bodoči de
lavci, morda celo sodelavci. 

K a k o  b o  l e t o s  
8 š t i p e n d i j a m i ?  

V letu 1979 so bile podeljene 
naslednje štipendije: 
— šivalec gornjih 

delov obutve 2 
— šivalec spodnjih 

delov 3 

J a n a  O b l a k  n a  p r a k s i  

Prostih štipendij га izdelo
valca spodnjih delov je He 7. za 
šivalca gornjih delov pa H. 
— ekonomska srednja 

Hola I 
— tehnična srednja 

Sola — kemija I 
— Srednja tehnična 

strojna 4 
— Ekonomska fakulteta 

— računalniška 
smer I 

— Visoka šola 
га organizacijo dela — 
računalniška smer / 

— Pravna fakulteta I 
— Strojna fakulteta I 

Štipendija za srednjo grad
beno Solo je bila podeljena, 
vendar smo kasneje dobili ob
vestilo, da dijakinja od Štipen
dije odstopa. 

Proste so ostale tudi 4 Šti
pendije za Šolanje na tehnični 
čevljarski Soli. Odobreni sta 
bili dve Štipendiji, vendar sta 
obe od Štipendije odstopili. 

Verjetno se velja zamisliti 
tudi nad tem. 

Marta MLINAR 

V mesecu juliju je prenehala z delovnim raz
merjem Frančiška Kopač. V Alpini je bila zaposlena 
31 let, zato ji ob odhodu v pokoj želimo še mnogo let, 
prijetnega počutja in trdnega zdravja. 

Cilka Plantan iz TOZD Obutev Žiri, Marija 
Pivk, Jakob Jelovčan, Viljem Mlinar, Vinko Oblak 
in Mirko Mlinar iz TOZD Plastika, Miluška Žakelj 
in Miranda Eniko iz DSSS, Nada Dolinar in Miha 
Govekar iz TOZD Prodaja, te Nada Padjen iz pro
dajalne Rijeka. 

Na novi življenjski poti jim želimo vso srečo! 
\ Kdaj n o v a  t e l e f o n s k a  c e n t r a l a  



Tista leta so stekla in 
leta 1948 sem se odločila 
za srednjo fizkulturno šolo 
na Taboru v Ljubljani. To 
je bila prva generacija pe
dagoških delavcev na tem 
področju. Seveda osebne 
ambicije Športnika se po
gosto razblinijo, treba se je 
resno lotiti poklica, ostane 
pa Se kakSna posebno pri
ljubljena dejavnost. Meni 
to pomeni gimnastika Se 
danes. 

S fizkulturne Sole se spo
minjam mnogih strokov
njakov, ki so dolga deset
letja vzgajali pedagoSke 
delavce na področju teles
ne kulture. 

Z dekretom je bila naj
prej usmerjena v Cerkno. 

Tu je spoznala moža in 
se leta I960 izselila v Bo
sno, v Zenico. 

Takoj se zavem, Kristi
na, ali kot jo kličejo bližnji 
Tina, je spet značilna 
predstavnica med zadnjo 
vojno doraSčajočega rodu, 
ki jim že ni bilo prihra
njeno zavestno doživeti 
strahote vojne in silen po
let množic po vojni, ko je 
naša domovina postala 
obnavljajoče se mravljišče. 

Desetletna deklica je ne
opazno prestopila prag 
vojne. Partizanska šola, ki 
jo je za novovaške otroke 
pri Jožetu Kavčiču vodila 
Martina Nikolič (Kreko
va), je dekliču bila prvo 
okno v svet. 

Po vojni, kakor mnogim, 
pa so se ji pravzaprav do
gajale tri stvari: šola, de
lovne brigade, pa talovad-
ba v Partizanu. 

»V nižji gimnaziji je uči
telj Havliček res poskrbel 
za razgibano kulturno živ
ljenje, zlasti pevski zbor 
nam je tedaj veliko pome
nil,* pripoveduje Kristina. 

»Tako je šlo tja do leta 
1948.« Sola, brigade, petje, 
talovadba. Morda bo zani
mivo, če povem, da sem 
bila v udarniški trojki v 
Sremski Mitrovici. 

Tu je ob službi še študi
rala in leta 1972 diplomi
rala na fakulteti za fizkul-
turo v Sarajevu. 

»Človek se v vsakem 
okolju mora prilagoditi 
razmeram, hkartipa ohra
niti značilnosti svoje oseb
nosti. Tako človek nima te
žav in drugi ljudje to znajo 
ceniti. Doživljam izreden 
razvoj Bosne, čuti se tudi, 
da se ljudje z vsem srcem 
pripravljajo za zimsko 
olimpiado 1984. leta. Ja-
horina postaja eden naj
večjih smučarskih centrov. 
Za Slovence je včasih ko
ristno, da si take stvari po-
bliže ogledajo, da lahko 
točneje ocenjujejo.* 

Tako pa bi še lahko 
kramljali. Povprašam še, 
s čim se še ukvarja. 

»Izgleda, da je že kar 
družinska tradicija, da de
lamo v sindikalni organi
zaciji. 

Tej se res nisem izneve
rila.* 

T e k s t :  
N e j k o  PODOBNIK 
F o t o :  
B r i g i t a  GROŠELJ 

Od tu in tam Od tu 

Bile smo v Šmarješkili toplicah 
Po nekaj dneh slabega vre

mena nas je zvabilo sveže 
jutro. 

Pred tovarno Alpina nas je 
čakal lep, prostoren avtobus, 
naS cilj Šmarješke toplice. 

Ob zvokih harmonike naše
ga mehanika Janka Rupnika 
smo hiteli v sončen dan. 

Zresnili smo .se, ko smo na
leteli na prometno nesrečo in 
pomislili, da so imeli tile ne
srečneži verjetno podobne na
črte kot mi. 

Valovita Dolenjska, polna 
vinogradov nas je spet razve
drila, še posebno, ko smo po
mislili na trgatev, ki bo tu 
kmalu na vsakem koraku. 
Tako je bil prvi del poti hitro 
za nami. Urno smo se zasuka
le in kar hitro smo bile v vodi. 
Zal je sonce nekoliko nagaja
lo, zato smo si ogledale bližnje 
parke. 

Kosilo, kavica in razgledni
ce, to nas je seveda še čakalo. 
Čas pa je bežal. 

Nazaj grede smo se ustavili 
Se v Kočevskem Rogu, se še 
malo nahodili in se v gozdu 
naužili svežega zraka ter si 
ogledali Bazo 20. 

Pred nami je bila še dolga 
pot, vendar smo se ustavili že 
na Muljavi na Dolenjskem, 
kjer je bil rojen slovenski pisa
telj Josip Jurčič. Z zanima
njem smo si ogledali njegovo 
rojstno hišo, ki je prenovljena 
v muzej. 

Za krajši čas smo se usta
vili v gostilni, .se malo osvežili, 
naš Janko pa nam je zaigral. 

Nekaj časa nas je spremlja
la zelena Krka, dokler se ni 
skrila med dolenjske holme. 

Dobra volja je naglo premo
stila še preostali kos poti in 
kaj kmalu so se pokazali lepo 
urejeni žirovski vrtovi. 

F r a n c k a  T R C E K  

G a s i l s k o  p r o s l a v o  s o  p o p e s t r i l i  t u d i  p e v c i  

O B  VISOKEM J U B I L E J U  
P R I Z N A N J A  

Za dolgoletno in vestno delo 
v gasilskih vrs tah  podeljuje 
republiška gasilska zveza Slo
venije republiško odlikovanje 
III. stopnje tovarišem: Alojzu 
Strliču, Francu Pečelinu, Pav
lu Pečelinu in Viljemu Grego-
raču. 

Za posebno hrabrost pri ga
šenju in reševanju podeljuje 
gasilska zveza Slovenije gasil
sko plamenico III. stopnje 
Antonu Bogataju.  

Za požrtvovalno in uspešno 
delo v gasilstvu in na področju 
požarnega v a r s t v a  podel juje  
občinska gasilska zveza pri
znanje II. s topnje  tovarišema 
J a k u  Bogataju in Hironimu 
Seljaku. 

Gasilsko društvo Ziri pa po 
sklepu upravnega odbora po

del ju je  ob svoji  9<)-letnici na
slednje plakete; 

Zlato plaketo prejme tovar
na obutve Alpina Ziri kot več
kratni pokrovitelj in v zahvalo 
za vso podporo, ki j o  j e  da ja lo  
društvu ves čas po vojni. 

Srebrno plaketo prejme Ga
silstvo društvo Dobračeva za 
osemdesetletno medsebojno 
delovanje v organizacijskem in 
operativnem pogledu, za po
moč na požarih in drugih akci
jah,  ki s ta  j ih društvi  reševali 
na področju Zirov in tudi 
izven k r a j a  ter za nadal jn je  
sodelovanje in u t r j evan je  ga
silskih veščin. 

Bronasto plaketo pa prejme 
Občinska gasilska zveza Skof-
j a  Loka. 

Za požrtvovalnost in trud v 
gasilskih vrstah pa j e  Gasilsko 
društvo Ziri podelilo priznanja 
in značke mnogim svojim čla
nom. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

n a  t e m o  K A K O  REŠUJEMO KOMUNALNA 
V P R A Š A N J A  

V r a z g o v o r u  s o  sode lova l i :  
B o j a n  STARMAN — p r e d s e d n i k  g o s p o d a r s k e  k o m i 
s i j e  p r i  s v e t u  k r a j e v n e  s k u p n o s t i  2ir i ,  J o ž e  PE
TRO V C l C  — k o m a n d i r  o d d e l k a  p o s t a j e  mil ice, 
V i n k o  K A V C i C  — p r e d s e d n i k  k o m i s i j e  z a  gospodar
j e n j e  z r e f e r e n d u m s k i m i  sredstv i ,  Mirko BREZO-
V E C  - OSKIS Š k o f j a  Loka.  
R a z g o v o r  s ta  v o d i l a  Srečko ERZN02NIK i n  N e j k o  
PODOBNIK, z a p i s k e  j e  p r i p r a v i l a  AnuSka  KAVČIČ.  

1. K a t e r a  s o  p o  v a š e m  
m n e n j u  t r e n u t n o  o s r e d n j a  
v p r a š a n j a  ž i r o v s k e  k a n a l i 
z a c i j e ?  

Na razgovor smo vabili ing. 
Kepica, vodjo TOZD Komu
nala Tehnika iz Š k o f j e  Loke, 
le ta  pa j e  bil opravičeno od
soten, zato za uvod v razgovor 
objavl jamo neka j  ugotovitev o 
gradnji kanalizacije in čistilne 
naprave v Zireh, ki j ih j e  SGP 
Tehnik Š k o f j a  Loka posredo
val krajevni skupnosti Ziri: 

K a j  j e  torej  do sedaj  nare
jeno? 

Sprejet j e  investicijski pro
gram, podpisane so pristopne 
iz jave delovnih organizacij k 
samoupravnem sporazumu o 
financiranju gradnje primarne 
kanalizacije in čistilne napra
ve  v Zireh ter pokrivanju stro
škov enostavne in razširjene 
reprodukcije, za občane in 
ostale porabnike pa j e  sprejet  
ustrezen odlok o obveznem 
prispevku uporabnikov komu
nalnih storitev z območja K S  
Ziri za sofinanaciranje gradnje 
primarne kanalizaci je  in či
stilne naprave v Zireh. 

Prvotna zahteva izvajalca 
(Tehnik Škof ja  Loka) j e  bila, 
da gradi kanalizacijo 21 mese
cev od dneva začetka del, či
stilno napravo pa 16 mesecev 
od dneva začetka del, se pravi, 
ko so mu predana gradbena 
dovoljenja in zemljišče. Po 
predloženem operativnem pla
nu n a j  bi z gradnjo kanala 
pričeli 20. oktobra 1978 in kon
čali 15. ju l i j a  1980, z gradnjo 
čistilne naprave pa pričel 
1. aprila 1979 in končal 1. av
gusta 1980. 

Po uskla jevanju  smo se po
godbeno dogovorili za 19 me
sečni rok gradnje  kanalov s 
tem, da so predvideni zastoji  
in težave vsled močvirnega 
terena ter 13,5 mesečni rok 
gradnje čistilne naprave ter 2,5 
mesečni rok za poskusno obra
tovanje  in dodelavo detaj lov 
ter ureditve okolice. 

Glede na trenutne razmere, 
z upoštevanjem, da so prak
tično vse cevi za kanale dobav
ljene, predvidevamo, če bo 
jesen suha, da bi z gradnjo ce
lotne kanalizacije končali le
tos. 

K l j u b  ogromnim naporom, 
da bi hitro dobili gradbeno do
vol jenje  za čistilno napravo, to 
ni Slo tako hitro, tako da bo 

čistilna naprava v najbol jšem 
primeru dograjena jeseni 1980. 

Tehnik j e  zaprosil RSV za 
izdajo lokacijskega dovoljenja.  
Priložena so bila vsa soglasja, 
razen poprejšnjega soglasja 
RSl .  Po mnogih intervencijah 
se j e  to vendarle uredilo, da so 
pro jektant i  dobili lokacijsko 
dovoljenje za projektiranje 
glavnega projekta sredi marca 
letos. Tehnik j e  zaprosil RSV 
za vodnogospodarsko soglasje 
k projektu in predložil potreb
ne projekte, lokacijsko dovo
l j en je  in soglasje RSI k pro
jektu.  Sele potem j e  možno 
vložiti dokumentacijo za grad
beno dovoljenje. Toda čas 
dopustov š e  poveča možnost, 
da to ne bo napravljeno pra
vočasno. 

Odstopanja  od predračun
ske vrednosti še ne ugotavlja
mo, sicer bi morali takoj  za
gotav l ja t i  dodatna f inančna 
sredstva. Sicer pa ne pričaku
jemo pomembnejšega odstopa
n j a  od plana potrebnih sred
stev, čeprav so predračuni iz
delani Se na stare projekte. 

Na osnovi novih projektov 
se dela tudi i zva ja jo  z malen
kostnimi popravki med grad
n j o  vsled bodoče gradnje, oz. 
spoznanj od časa izdelave pro
j e k t a  do izvedbe. 

Kakovost gradnje zaenkrat 
Se ni vprašl j iva in j e  v redu. 
Morda vel ja  omeniti nekatere 
poškodbe, ki j ih napravi s t ro j !  

Še o v z p o r e d n e m  d e l u  
Nadzorni organ n a j  meseč

no oz. pogosteje po potrebi 
informira invest i tor ja  o na
stali  situaciji. Število obiskov 
na gradbišču n a j  bo odvisno od 
tempa gradnje in problemati
ke pri teh delih. 

Zaenkrat imamo v planu iz
gradnjo dogovorjenih odsekov 
kanalov. Za ostale kanale n a j  
bi se organizirale skupine ob
čanov, ki bi s pomočjo K S  fi
nancirale izgradnjo uličnih ka
nalov. Za nove stanovanjske 
soseske pa investitor še ni 
znan. 

Za sekundarne kanale n a j  bi 
naročili izdelavo načrtov za 
industrijsko cono s potokom 
Rakulk, soseska S 2 do nove 
predvidene RTP, novi bloki — 
zadružni dom, vkl jučno s kraki 
v pomembnejše obstoječe bliž
n j e  zaselke, ki neposredno gra
vit irajo na kanalizacijo. Preko 

prostih površin, ki so  predvi
dene za nadal jn jo  zazidavo, pa 
z zazidalnimi načrti niso obde
lane, kanalov ne projektiramo. 

Izvršni odbor OSKIS j e  svo
j o  nalogo opravil v redu, s a j  j e  
dal soglasje k programu grad
n j e  kanalizacije in čistilne na
prave Ziri, k a r  j e  bilo pogoj za 
pridobitev kreditov. 

V tem času bi kazalo na j t i  
investitorja za gradnjo ostalih 
kanalov v t e j  soseski in doba
viti potrebne cevi, da  bi se z 
gradnjo lahko nadaljevalo. Ce 
se tako dogovorimo, lahko mi 
poskusimo pridobiti ustrezna 
sredstva, s tem, da anuitete za 
na je te  kredite bremene ob
močje Zirov. 

Isto seveda ve l ja  za ostale 
stroške izdelave ustrezne teh
nične dokumentacije za obsto
ječa naselja, medtem ko orga
nizaci jo in zagotav l jan je  fi
nančnih sredstev prevzame 
ustrezna komisija pri K S  Ziri. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Položaj j e  seda j  tak, da  j e  

vse v teku, investicija j e  fi
nančno pokrita, zavleklo se j e  
s čistilno napravo. Dela pote
k a j o  doka j  kvalitetno; tudi s 
strani krajevne skupnosti smo 
sodelovali z nadzornimi orga
ni; tako računamo, da  bodo 
dela tudi v roku končana. 

Mislim, da  s o  že izdelani 
načrti za sekundarno kanali
zacijo. Sedaj  pa se j e  potrebno 
v krajevni skupnosti organi
zirati, ugotoviti kako bomo to 
finančno pokrili, o čemer smo 
že precej razmišljali. Organi
zirati bi bilo treba posamezna 
področja (soseske) — podobno 
kot  j e  bilo organizirano na 
Polju. Te  skupine bi bile čim 
ožje, oblikovali n a j  bi gradbe
ne odbore, ki bi hkrati sodelo
vali z organi krajevne skup
nosti, da bi vse urejali  po eta
pah in urejali celotno območje 
Zirov (razsvetl java, telefon, 
kanalizacija, asfalt).  

L j u d j e  večkrat  sprašujejo,  
z a k a j  ne bi hkrati ko kopljemo 
kanalizacijo, kopali Se za k a j  
drugega. Toda to ni tako eno
stavno. 

Kar zadeva nadal jn jo  uredi
tev kanalizacije smo sedaj  
pred tem, da se organiziramo; 
če hočemo, da  bodo že korist
no delovali primarni kanali, j e  
nujno, da se čimprej vsi sekun
darni priključijo na to. 

Večina k r a j a  bo zajeta  s pri
marno in sekundarno kanali
zacijo, bol j  oddaljena področja 
pa bodo Se vedno ostala izven 
tega omrežja,  k a r  bo treba 
reševati na  drug način. 

Gradnja čistilne naprave bo 
v tem momentu tudi proble
matična. Etiketa, novi bloki in 
posta ja  milice bi se morali pri
ključiti in dogovorjeno je, da 
bi kanali  služili za začasno 
greznico, dokler ne bi začela 
delovati čistilna naprava. 

M i r k o  BREZOVEC:  
Kar zadeva to vprašanje  ob

s t a j a  določena politika, da to 
s tvar  financirajo v sklopu ko
munalne interesne skupnosti 
in izva ja lca  oziroma uprav-
Ijalca kanalizacije. Tudi v 
novem zakonu o ure janju  in 
upravl janju  stavbnega zemlji
šča določa financiranje (ko
munalna oprema bi morala 
biti financirana, tako da bi 
bilo stanovanje razbremenje
no stroškov komunalne opre
me, individualne gradnje, ki 
so: kanalizacija, vodovod, 
elektro omrežje in telefon, ki 
so v pristojnosti različnih inte
resnih skupnosti). 

Upravljalec j e  t o  dolžan fi
nancirati pri novi usmerjeni 
stanovanjski gradnji, medtem 
ko j e  pri stari treba reševati v 
taki obliki, kot j e  bilo skle
njeno v samoupravnem spo
razumu. 

Pri financiranju usmerjene 
stanovanjske gradnje j e  bilo 
rečeno, da bo to za individual
no gradnjo  urejevala stano
vanjska zadruga, tako bi se 
morali tisti, ki imajo interes za 
individualno gradnjo vključiti 
v zadrugo, ki ima po zakonu 
določene prednosti. Zato mi
slim, da moramo ločiti tisto, 
kar j e  staro in se financira po 
samoupravnem sporazumu in 
tisto, kar bo še urejeno. To  bo 
moralo biti  izločeno iz pri
spevka — stanovanjskega di
nar ja ,  ki predstavl ja v struk
turi (5,5% v naSi občini 0,6 %. 

Menimo, da  j e  komunalna 
oprema zemljišča individualne 
gradnje glede na policentrično 
gradn jo  s tanovanj  dražje  in 
obremenjeno s prispevkom za 
spremembo namembnosti 
zemljišča, zato bi morali raču
nati na to, kar  zadeva novo 
s tanovan j sko  gradnjo, da  j e  
s tvar  ločena. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Bilo j e  več pripomb obča

nov, da  j e  poškodb preveč in 
da dela niso kvalitetna, zato 
smo se posvetovali z nadzor
nimi organi, oz. izvajalci. V 
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gospodarski komisiji smo za to 
določili dva človeka, ki n a j  bi 
to spremljala. Izvajalec j e  dal 
ustrezna pojasnila na vsa 
vprašanja,  ki smo mu jih za
stavili. 

2. K a k o  v i  k o t  p r e d s t a v 
n i k  g o s p o d a r s t v a  v k r a j e v 
n i  s k u p n o s t i  o c e n j u j e t e  re
š e v a n j e  z l a s t i  n a s l e d n j i h  
v p r a š a n j :  k a n a l i z a c i j a ,  v o 
d o v o d ,  m o s t  n a  L e d i n i c i ,  
u r e j e v a n j e  p l o č n i k o v  i n  te
l e f o n i j a  v Zireh?  

B o j a n  S T A R M A N :  
Glede kanalizacije: stvari  se 

odvi ja jo  in bodo rešene, načrti 
za sekundarno kanalizacijo so 
že pripravljeni, prav tako do
govor, finančno pokritje in 
sama realizaci ja  sekundarne 
kanalizacije. 

Dogovoriti se bo treba Se, 
kdo bo izvajalec del — ali bo 
to Tehnik, ali pa bodo l jud je  
večina naredili sami, kar bi 
zmanjšalo njihov denarni pri
spevek. Nekateri sekundarni 
kanali pa so bili že zgrajeni 
hkrati s primarno kanalizaci
jo.  

L j u d j e  so tudi spraševali, 
kako se bodo priključevali na 
primarno kanalizacijo in tol
mačili so nam, da j e  tu pose
ben sistem priključevanja na 
cevi, nato so nam povedali, da 
mora iti to v jaške, vendar 
nihče nima načrta, da bi lahko 
to točno predvideli. 

M i r k o  BREZOVEC:  
Priključitev na glavni vod 

kanalizacije mora biti pod 
strokovnim nadzorstvom 
upravl ja lca  kanalizacije, ozi
roma investitorja, ker on 
pozna pravila ter predpise, 
kakšna mora biti priključitev. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Vodovod j e  tudi dan v 

uprav l jan je  Tehniku. Situaci
j a  pa j e  naslednja: Izdeluje se 
načrt za gradnjo vodovodnega 
omrežja, rekonstrukcije in do
delave. Ugotovljeno je,  da so 
zaloge vode v tem trenutku 
dovolj  velike, predvideno pg j e  
tudi, da se izdela študi ja  o za
logah pitne vode v Zireh in da 
se to v naslednjem srednjeroč
nem obdobju bol j  obdela. 

V tem letu j e  bilo predvi
deno 7(K) starih milijonov za 
izgradnjo vodovodnega omrež
ja ,  vendar j e  še nekaj  stvari 
neobdelanih, zato bo v nasled
njem srednjeročnem obdobju 
potrebno načrtovati izgradnjo 
vododvodnega omrežja. 

N e j k o  PODOBNIK:  
Ali j e  možno, da  pridejo v 

zbirališče s labše  kakovostne 
vode? 

V i n k o  K A V C i C :  
Da, Se vedno s e  p o j a v l j a  

problem ob hudih nalivih, ko v 

vodo zaidejo slabše vode, ker 
se še koristi voda iz prejšnjega 
zbirali.šča. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Pa še neka j  bi omenil; Na

prava za kloriranje ne deluje 
dobro, ker takrat,  ko j e  vode v 
zbiralniku malo — j e  le-ta pre
več klorirana, če j o  j e  dovolj  
pa j e  spet normalno. 

M i r k o  BREZOVEC:  
Predlog je,  da  bi vsa črpali

šča, tako tudi v Zireh, imela 
napravo za plinsko kloriranje, 
tako bi ta problem odpravili. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Glede mostu na Ledinico bi 

omenil, da j e  s tvar  precej pro
blematična. Najpre j  se j e  za
taknilo pri lokaciji. Ali stara, 
ali nova lokacija? 

L j u d j e  so zbirali samostojne 
prispevke za novo lokacijo, 
dejs tvo pa je,  da j e  nova loka
ci ja  precej bol j  zahtevna in 
pogojena s precej višjimi stro
ški. Res pa je,  da  bi nova loka
cija z novo cesto k r a j  precej 
približala Žirem. 

Ravno tako pa j e  potrebno 
izdelati kompletno dokumen
tacijo na stari lokaciji in pred
videni stroSki za gradnjo bi 
bili okrog 600 starih milijo
nov. Zataknilo pa se bo s so
glasjem vodne skupnosti, ker 
j e  prvotno treba izdelati vod
no Studijo in regulacijo Sore, 
tako da lahko zagotovo pove
mo, da z gradnjo mostu letos 
ne bo nič. 

N a j  omenim Se to, da j e  bila 
pri krajevni skupnosti imeno
vana posebna komisija, ki j e  
odgovorna za gradnjo tega 
mostu in ta komisija dela, dej
s tvo  pa je, da so zapleti na 
vseh področjih, zato j e  vpraš
ljivo, kako bo z realizacijo. 

Nasta ja  pa vedno večji pro
blem dovoza v ta  kra j ,  to j e  
precej kmečko področje, l jud je  
i m a j o  pol ja  na drugi strani 
vode, vpraSanje prevoza pa j e  
vedno težje; vpraSanje je, ko
liko časa bomo Se lahko čakali 
na vsa soglasja in ostale do
kumente. 

Upoštevati moramo tudi to, 
da j e  s tega področja zaposle
nih precej l judi v industriji, ki 
vsak dan hodijo ali se vozijo 
čez most — in v primeru da se 
most podre — ostanejo odvisni 
le od peS poti čez hribe, kar  pa 
nikakor ni primerno. 

J o ž e  P E T R O V C i C :  
Od tega mostu ni odvisno 

samo to, kako bomo prepeljali 
težke predmete (olje, premog), 
tam so ogroženi kmetje, sta
novalci, ki vozijo čez most les, 
seno, ipd., most pa j e  že tako 
dotrajan,  da  več kot 3 tone ne 
bi zdržal. V kratkem bo po
stavl jen tudi znak. 

B o j a n  S T A R M A N :  
V krajevni skupnosti se za

vedamo, da j e  to eden od pere
čih problemov, ki bi ga nujno 
morali reSiti že letos. Tako 
smo za to tudi namenili dolo
čena sredstva. Komisija j e  bila 
zadolžena, da  skuSa pri ustrez
nih organih dobiti vsa potreb
na soglasja, da bi v s a j  septem
bra  lahko pričeli z gradnjo, 
vendar so tudi tu nastali pro
blemi in zato investicije za
enkrat Se ne bomo mogli ures
ničiti. 

M i r k o  BREZOVEC:  
Komunalna interesna skup

nost j e  sprejela v program ta  
most za leto 1979 — že lani je
seni. V zvezi s tem j e  bila tudi 
določena stopnja prispevka. 

Mi smo pismeno in telefo-
nično opozarjali krajevno 
skupnost, da prične priprav
l jati  vse ustrezno, ker so sami 
izrazili željo, d a  bi čimprej 
zgradili ta most in na jpre j  pri
pravili projekt, na osnovi pro
jekta  pa pridobili Se ostala so
glasja.  

Ugotovili pa smo, da s tvar  
ni stekla, kar j e  Skoda, ker 
sredstva, ki niso bila porab
ljena, bodo drugo leto m a n j  
vredna. 

Ce pa j e  stvar taka, da  j e  
bilo vse pripravljeno, le sogla
si j  ni bilo mogoče dobiti, bi  
bilo treba z ustreznimi organi 
določiti, k j e  b i  bila nova loka
cija. Ce pa j e  s tan je  tako, kot 
ste ga omenili, bi  si to  morala 
n a j p r e j  ogledati komisija za 
preventivo v cestnem prometu 
in postaviti znak o omej i tv i  
v o ž n j e  d o  take in take nosil
nosti in ta most v s a j  za silo 
utrditi, dokler n e  b o  izdelan 
projekt. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Glede telefonskega omrežja 

in sploh telefonije j e  znano, da 
j e  bila izdelana anketa in da j e  
precej interesentov za telefon. 
Nova kontejnerska telefonska 
centrala pa ne povečuje Števi
la priključkov za 400 — 
kolikor j e  želja — ampak j e  
možno celotno Število pri
ključkov v Zireh le 400. 

Projekti za primarno tele
fonsko omrežje v Zireh so iz
delani, stali  pa bi približno mi
lijardo 700 milijonov, z vra
čunanimi vodi do oddaljenih 
naseli j  (vsaka okoliSka vas  n a j  
bi imela v s a j  1 telefon), SIS za 
P T T  lahko prispeva 200 starih 
milijonov. 

Na osnovi tega načrta smo 
s e  dogovorili, d a  bi izdelali 
predlog prioritetnega reda 
gradnje, da bi se dogovorili o 
sistemu financiranja in da  bi 
se krajani  v K S  organizirali in 
nato pričeli z gradnjo. 

V zvezi s tem smo se menili 
tudi o novi pošti, ki n a j  bi bila 
zgrajena do leta 1984. 

Vedeti moramo, da j e  tele
fon stvar,  za katero morajo 
precejšen delež sredstev pri
spevati občani sami. Ugotovili 
smo tudi, da obstoječa kon
tejnerska centrala lahko sprej
me samo Se okrog 100 novih 
naročnikov. To  j e  precej m a n j  
od žirovskih želja in potreb. 

Glede na to pa bi ob lastni 
udeležbi z različnimi varianta
mi, lahko izdelali finančno 
konstrukcijo za celotno o-
mrežje v Zireh. Na P T T  so na
povedali, če uspemo finančno 
pokriti in postopoma uresniči
ti gradnjo primarnega telefon
skega omrežja, j e  možno, da se 
centrala poveča za okrog 200 
novih priključkov. 

Projekti za primarno omrež
j e  so izdelani (v naseljih 
razporejene omarice z 10 pari 
telefonskih priključkov), nato 
pa se dogovoriti Se za sekun
darno omrežje. 

Zato j e  nu jno  potrebno do
ločiti vrstni red gradnje, dogo
voriti se o samem načinu 
financiranja in na novo izde
lati anketo, ker menimo, da  j e  
žel ja  za priključitev telefona 
seda j  že precej več. Na osnovi 
tega pa bi izdelali finančno 
konstrukcijo in s e  dogovorili o 
sami izgradnji. Poiskati bo 
treba Se dodatni vir za finan
ciranje, dogovoriti se za kredi
te, kdo bo nosilec investicije, 
kdo izvajalec. 

Približni stroški občana za 
telefon bi bili 2,5 s tara  mili
jona, vendar bi bil znesek pre
cej  nižji, če bi se vključevali s 
prostovoljnim delom. 

Na vsak način pa n a j  l jud je  
zvedo kakšna j e  cena. 

M i r k o  BREZOVEC;  
Kar zadeva kanalizacijo, vo

dovod, oz. telefonijo, j e  pred
videno 0,6%, ker SDK ne do
vo l ju je  več. 

Na seji  OSKIS smo menili, 
da bi čimveč sredstev, ki so 
trenutno na razpolago, dali 
kot  kredit organizacijam — 
upravljalcem kanalizacije, vo
dovoda, telefona, pri čemer j e  
na jveč  težav pri P T T  in Elek
trogospodarstvu. Do sedaj  j e  
bilo tako, da j e  bilo vse to pla
čano iz stanovanjskega dinar
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j a .  Glede na razpoložljiva 
sredstva lahko damo do 20 % 
sredstev predračunske vredno
sti del, pri čemer n a j  bi orga
nizaci je  na jemale  dolgoročni 
kredit pri banki. Toda tudi pri 
tem so odpori. 

T o  so v bistvu osnovna sred
s tva  upravljalca, ki se mu de
jansko podarijo in so vkalkuli-
rana v ceno za enostavno re
produkcijo,  razšir jene repro
dukcije pa  največkrat  niso 
imeli, zato pa j e  pri nas  nasto
pilo to, da s samoupravnim 
sporazumom dodajamo sred
stva  k ceni za izgradnjo kana
lizacije, vodovoda in ostalo. 

Pri nas  so bile cene za ko
munalne storitve vedno na 
repu in razAirjena reproduk
cija v ceni ni bila vkalkulirana. 

3. P r o m e t n a  s i g n a l i z a c i j a  
v 2 i r e h  n i  p o s e b n o  d o b r o  
u r e j e n a .  K j e  s o  p o  v a š e m  
m n e n j u  n a j b o l j  k r i t i č n e  
t o č k e  i n  k a k o  j i h  o d p r a v i t i ?  

J o ž e  P E T R O V C i C :  
CP začnemo kar  na regio

nalni cesti — od Petrona do 
Zupana, to j e  n a j b o l j  kritič
nem odseku te  ceste, j e  naj
večji problem — slabi pogoji 
za pešce, ki morajo  hoditi po 
cesti. Gradnja pločnikov j e  si
cer predvidena, vezana pa j e  s 
precej.šnjimi materialnimi 
stroAki, pojavil  pa bi se tudi 
problem prostora za pločnike. 

Problem se na jbo l j  po jav l ja  
v konicah prometa in sicer 
z j u t r a j  ob 6. uri, potem ob 
14. uri in nekoliko m a n j  zvečer 
ob 22. uri. 

Drugi problem so označbe 
na voziSču (prehodi za peSce, 
križišča). Nekoga bi bilo po
trebno zadolžiti — ver jetno 
Remont, da  bi to izvajal  
sproti. Letos smo s tem že 
imeli problem. Predlog bi mo
rala dati  komisija, ki j e  usta
novljena pri KS, izvajat i  pa bi 
moral Remont, ki j e  za to 
usposobljen. 

NaSa komisija ugotavl ja  po
manjklj ivosti,  po možnosti j ih  
tudi odpravlja, oziroma obve
šča odgovorne. Za prometne 
znake pa mislim, d a  jih j e  v 
Zireh dovolj  ponekod Se pre
več. 

Omenil pa bi Se priključke 
na glavno cesto, ki j ih  j e  od 
Zirov do Dobračeve veliko in 
prepričan sem, da bi se to dalo 
urediti bolje. Iz novih naseli j  
n a j  bi te priključke speljali  na 
cesto, ki pripelje na  glavno pri 
Zupanu (in sicer samo za izpe
l j a v o  na glavno cesto, za vož
n j o  z glavne ceste na stransko 
bi ostalo isto kot sedaj.  Ome
njeni  priključki so namreč na 
neprimernih in nepreglednih 
krajih,  ovinkih. 

Sicer kakSnih črnih točk za
enkrat  Se ni, vendar če govo
rimo o izboljšavah, bo to po
trebno urediti čimprej. 

Kar  zadeva cestna obvestila, 
zlasti za tu jce  j e  v Zireh zelo 
slabo urejeno. Na primer na 
tabli  pri Petronu piSe FUZl-
NE, ki j ih malokdo pozna in 
j ih  tudi na zemljevidu ne do
bijo. 

Glede črnih točk j e  bil 
opravljen ogled in j e  v planu, 
da  bi se nekateri problematič
ni odseki uredili — v kolikor 
bodo zagotovljena finančna 
sredstva. Poudaril pa bi, da o 
črnih točkah v Zireh ne bi 
mogli govoriti, ker j ih  ni in 
tudi  večj ih nesreč na takih 
kra j ih  Se ni bilo. Lahko reče
mo, da prometna problemati
ka ni pereča, kar zadeva pro
metne nesreče, kar pa zadeva 
prometno problematiko samo, 
se pa največkrat  po jav l ja  ob
j e s t n a  vožnja ,  prevelika hi
trost, vožnja  brez izpita, 
vožnja  pod vplivom alkohola 
ipd. Največ teh prekrSkov za
krivi jo mladi, zlasti j e  to 
kritično v strnjenih naseljih, 
k j e r  j e  veliko otrok. 

Ce želimo izboljSati pro
metno situacijo, bi želel opo
zoriti peSce, ki so v Zireh 
skra jno  nedisciplinirani, da ne 
hodijo vStric na obez straneh, 
kar  pa zadeva voznike pa na 
neprimerno hitrost v centru 
Zirov. 

Ce pa zadevo obravnavamo 
Se malo SirSe, lahko ugotovi
mo, da j e  sam dovoz materiala 
za tovarne zelo pereč. Znano 
je ,  da  j e  iz poljanske smeri pre
povedan promet za vsa mo
torna vozila s priklopniki in 
polpriklopniki, oz. vlačilci, 
medtem ko j e  iz logaSke smeri 
dovoljen — vemo pa kakSna j e  
cesta. 

B o j a n  S T A R M A N ;  
Letos zaradi omejenih fi

nančnih sredstev pločniki niso 
priSli v letni plan. Ce pa se 
bodo pojavile nekatere nujne  
zadeve, bo treba napraviti re
balans in plan popraviti in v 
primeru, da ne bi (na primer 
gradili most na Ledinico), in 
del sredstev, ki j ih  j e  K S  na
menila za to, nameniti za dru
ge nujne  zadeve. 

Pa Se tole? 

Čeprav to ni bilo predvide
no, mislim, da  bi bilo potrebno 
že letos izdelati projekt  za 
gradnjo pločnikov, pripraviti 
vse potrebno, da  bi si s tem 
pridobili precej časa in to 
čimprej tudi izvedli. 

Problematično j e  tudi avto
busno postajališče, ker j e  pre
malo prostora, avtobus  se tako 
večkrat zaustavi na cesti, ali 
na ovinku. 

J o ž e  P E T R O V C i C :  
N a j  omenim, da  j e  komisija 

pri K S  za vzgojo in varnost v 
cestnem prometu to obravna
vala,  vendar tu ne moremo 
priti do zaključka. V Zireh pri
mernih prostorov za postajo 
ni. Velik problem imamo tudi 
zaradi visokih ортај in živih 
mej,  ki zmanjšu je jo  pregled
nost cestišča. V zadnjem času 
pa se v Zireh pojav l ja  tudi po
m a n j k a n j e  parkirišč. Tu  bo 
treba zavzeti določene ukrepe. 

S r e č k o  ERZNOŽNIK: 
Ali lahko sredstva OSKlS-a. 

ki so bila namenjena za most 
porabimo na primer za ploč
nike? 

M i r k o  B R E Z O V E C :  
Sredstva, ki s te  j ih  za most 

zbrali sami, lahko porabite in 
nadomestite drugo leto, ven
dar  OSKIS za pločnike ne 
more da ja t i  sredstev. Mi 
dajemo prednost predvsem 
mostovom, cestam, ipd., ker 
pločniki predstavl ja jo  sekun
darno stvar.  

Sredstva za te  namene se 
največkrat  porabijo iz nado
mestila za uporabo stavbnega 
zemljišča (prej za uporabo 
mestnega zemljišča). 

Sredstva se zbirajo pri 
OSKIS in se vračajo  krajevni  
skupnosti. Teh sredstev pa j e  
premalo in vemo, da  so s e  po-
vrSine — stanovanjske in to
varniške — povečale, prispevki 
pa se plačujejo na osnovi tega. 
To  pomeni, da  j e  n u j n a  pre-
verba  povrSin privatnih sta
novanj  in družbenih objektov, 
da bi te nove povrSine dale več 
tega prispevka in več denarja,  
ki bi se vračal v kra jevno 
skupnost. 

N a j  navedem podatek, da 
imajo Železniki okrog 150 sta
rih milijonov teh sredstev, Ziri 
pa samo okrog 80 starih mili
jonov teh sredstev. Mislim, da  
bi morala biti krajevna skup
nost, ki se j i  vrača t a  denar, 
zainteresirana da  to preveri. 

3. K a k o  v i  k o t  k r a j a n  
o c e n j u j e t e  v s a  t a  v p r a š a n j a  
i n  n j i h o v o  r e š e v a n j e ?  

K d a j  i n  k a k o  b o  p o  v a š i  
o c e n i  m o ž n o  z a č e t i  z u r e j e 
v a n j e m  p o k o p a l i š č a ?  

V i n k o  K A V C i C :  
NaSo uspeSnost v k r a j u  (ali 

neuspeSnost), lahko ocenjuje
mo različno. Kdor spremlja, 

kako investicijske stvari reSu-
jemo, lahko reče, da srno v 
zadnjem obdobju v s a j  deloma 
uspešni. Kdor tega ne sprem
l ja,  j e  lahko samo kritičen, po
sebno pa j e  kritičen tisti, ki 
nikjer  ne sodeluje. Uspešnost v 
k r a j u  bo tem večja, čimveč 
krajanov bo zainteresiranih da 
sodelujejo v krajevni  skupno
sti, ker K S  tvorimo prav vsi 
krajani  in vsi smo dolžni so
delovati in pomagati ter da ja t i  
dobre predloge in tudi kriti
zirati slabe stvari.  Naša uspeš
nost bo večja, če bomo za vse 
stvari na jpre j  pripravljali  na
črte, oziroma projekte, da  
bomo delali načrtno in dosled
no. 

Vse to n a j  bi bilo priprav
ljeno, če bomo hoteli, da bomo 
k d a j  od k j e  dobili kakšen dinar 
in da  bomo uspešni. Za izvrše
v a n j e  teh nalog pa j e  gotovo 
potrebno veliko dobre volje, 
veliko sodelovanja in dela, ki 
ni nikjer plačano. Potrebne so 
komisije, potrebne so žrtve 
posameznikov, ki ne smejo gle
dati samo na materialno plat, 
temveč le da bomo v k r a j u  na
predovali in da  bo s tem za
dovoljstvo vseh nas  krajanov 
v e ^ e .  

Ce pogledamo samo komu
nalno infrastrukturo, j e  še 
vedno zelo šibka. Pri možno
stih, ki se p o j a v l j a j o  pri seda
n j i  gradnji kanalizacije — pa 
se pora ja jo  nove možnosti za 
n a d a l j n j o  gradnjo  te  komu
nalne infrastrukture. Najpre j  
moramo rešiti najg lobje  stvari  
— kanalizacijo, od tu naprej  
lahko računamo na obnavlja
n j e  vodovoda, telefonijo, elek
triko in nazadnje se bomo loti
li še površin. 

Ob tem pa se moramo za
vedati, da smo krajani  kra
jevna skupnost in da  j e  kra
jevna  skupnost dolžna uskla-
j a t i  interese, ki j ih  morajo iz
raziti kra jani  sami. Le ti n a j  se 
na jpre j  sestanejo v posamez
nih zaselkih, dogovorijo za ak
cijo, koliko so pripravljeni pri
spevati, posebno če niso plača
li komunalnega prispevka v 
začetku gradnje. Tako se j e  
treba začeti organizirati v so
seski, imenovati iniciativni od
bor, ga legalizirati na krajevni  
skupnosti, v tem odboru pa 
n a j  bi bili predvsem člani seda
n j e  skupščine krajevne skup
nosti, ki ima nekoliko več 
možnosti sodelovanja  z organi 
KS. Na ta  način j e  možno, da  
bomo po pravi poti začeli reše
vati  tisto, kar  zadeva vsakega 
stanovalca za n jegove  inte
rese. 

Pri vsem tem bo treba pre
cejšen zalogaj  sredstev, ki j ih 
j e  potrebno zbirati že vnaprej,  
če bomo hoteli k a j  imeti. Kar 
zadeva individualno kanaliza
ci jo  (priključke), bi predlagal, 
da se l j u d j e  sestanejo, dogo
vor i jo  in iščejo informacije, 
navodila in nasvete pri krajev



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

ni skupnosti in organizaciji, ki 
8 temi stvarmi upravl ja.  Izved
ba j e  možna — ker smo to pred 
kratkim že opravili z lastnim 
delom in lastnimi prispevki, 
kar  zadevo poceni tudi za 60 % 
napram izgradnji podjet ja,  
vendar pod strokovnim nad
zorstvom. 

Gradijo se že ulični kanali, 
vendar l jud je  niso dovolj  ob
veščeni in organizirani, da  bi 
se že sedaj  priključevali, ko se 
to gradi. 

Vodovod n a j  se oceni s pred
stavniki, ki s tem uprav l ja jo  in 
sicer ali j e  potrebno tu nekaj  
obnoviti, ali ustreza stari vo
dovod, ravno tako lahko s 
predstavniki Klektra analizi
ramo, če j e  potrebno k a j  ob
noviti. 

Kar zadeva telefonijo, sem 
se tudi sam vključeval v po
govore pri PTT, iskali smo vire 
financiranja ter izvedbe za in
dividualne priključke. Teh 
sredstev izgleda P T T  nima, 
zato pa j e  možno, da k temu 
ravno tako organizirano pri
stopimo, ker j e  P T T  zainte
resiran, da se instalirajo vodi 
ter da po možnosti krajani  t o  
sami opravl ja jo,  ob dobri or
ganiziranosti, resnim pristo
pom in z načrtnim delom. 

Pločniki in stavbe, ki bodo 
lepSale izgled naSega kra ja  — 
pa j e  Se fiirSi problem, ki smo 
ga že večkrat obravnavali. 

B o j a n  S T A R M A N :  
Pereče vpraSanje j e  tudi 

naše smetišče. Tudi na tem 
področju j e  osnovan odbor, ki 
na tem dela. V predračunu j e  
planirano, da bi novo smetišče 
za Soro stalo 3(X) starih milijo
nov din. Rečeno j e  bilo, da  se 
bo to rešilo do novega leta, 
vendar izgleda, da bo .še nekaj  
časa ostalo tako kot je .  

V i n k o  K A V C i C :  
Odlagališče smeti j e  eno 

na jbo l j  perečih problemov, 
k je r  pride do n a j b o l j  zahtevne 
ocenitve. Nadzor j e  pri tem 
izredno oster, k a j t i  na odlaga
lišče smeti lahko odložimo vse, 
razen čistih strupov. Tako se 
lahko zgodi, da  pride do raznih 
okužb, odnašanja smeti, oku-
ževanja voda, ipd. 

N e j k o  PODOBNIK:  
Koliko j e  stala ureditev Po

l j a  na posameznega prebivalca 
na tem področju? 

V i n k o  K A V Č I Č :  
Naša ureditev, ki zajema ka

nalizacijo, vodovod, delno ob
novitev električnih kablov 
(električni kabel ne bremeni 
nas), nato telefonijo in asfal-
taci jo brez fizičnega dela, bo 
okrog 3 stare milijone na po
sameznika. 

Če to delo ovrednotimo 
enako kot bi ga delovna orga
nizacija, ki bi izvajala  ta  dela, 
bi bil ta  znesek gotovo višji  

kakor 5 milijonov. Če pa vza
memo primerjavo, da  smo 
k l j u b  temu z organiziranostjo 
in delavnostjo to pocenili 
samo 50 % in če nas  bo z last
nim delom stalo preko 5 starih 
milijonov, potem lahko vemo, 
da  bi taka  komunalna uredi
tev, vkl jučujoč asfaltacijo, po
menila v primeru, da bi to gra
dila neka delovna organizacija 
preko 10 starih milijonov. T o  
pa še ni tako visoka številka, 
če pogledamo podatke raznih 
projektantskih  ustanov, k j e r  
predstavl ja komunalna infra
struktura za eno hišo 12 % do 
15 % vrednosti objekta. V 
našem primeru lahko trdim, 
da smo to zelo uspešno opra
vili in smo lahko zadovoljni in 
mislim, da bi s e  za podobne 
akci je  odločili tudi drugi. Vsi krajani  n a j  se s predlogi 
vk l jučuje jo  v reševanje komu
nalnih in urbanističnih vpra
šanj .  Predvsem pa n a j  se vsak 
zaveda, da j e  kra jan  krajevne 
skupnosti, n a j  se z vsemi pra
vicami in dolžnostmi vključi v 
razreševanje problemov ob 
upoštevanju sedanjih razmer. 

Ce se bomo vedno ozirali le 
nazaj,  prav gotovo ne bo 
uspeha. 

M i r k o  BREZOVEC:  
K a r  zadeva s tavbno zem

ljišče, ki ni komunalno oprem
ljeno kot j e  treba, j e  verjetno 
n a j b o l j  prav imenovati na 
skupščini krajevne skupnosti 
ustrezne gradbene odbore, ki 
bi se usposobili za to, da  bi 
proučili zadevo in potem pred
lagali rešitve in programe, 
kako n a j  bi začeli z delom. 

Mislim, da se j e  iz prispevka 
za uporabo mestnega zemlji
šča precej naredilo. 

K l j u b  temu, da krajevna 
skupnost d a j e  udeležbo za 
asfalt iranje  ipd., se občan 
k l jub  temu s pogodbami ali 
celo menicami obvezuje, da bo 
mesečno od OD odplačeval 
svojo udeležbo v denarju,  če 
mu ni mogoče svojega deleža 
opraviti z delom. 

V i n k o  K A V Č I Č :  
Povedal bi še nekaj  v zvezi z 

referendumskimi sredstvi.  V 
zvezi s pokopališčem se stvari 
normalno odvi ja jo;  lokacijska 
dokumentacija j e  v izdelavi, za 
odkup zemljišča j e  že dogovor 
z lastniki tako da ovir za iz
d a j o  lokacijske dokumenta
ci je  ni več. Tako vse ni več 
odvisno le od nas, temveč tudi 
od nekaterih organov, ki daje
j o  razna dovoljenja in pristan
ke in pomagajo reševati za
devo v občinskem, delno pa 
tudi v republiškem merilu, 
zato j e  težko govoriti o nekem 
roku. 

Kar pa zadeva obnovo doma 
Partizan pa lahko povem, da 
bomo z adaptacijo pričeli v 
kratkem. Sredstva se nemote
no zbirajo in ni bojazni, da se 

ne bi zgradilo tisto kot j e  bilo z 
referendumskimi sredstvi 
predvideno. T o  pa j e  v zadnji  
fazi tudi vsa dokumentacija in 
izgradnja  komunikacij okrog 
pokopališča. S temi sredstvi bo 
možno urediti tudi dokumen
tacijo, pridobiti dovoljenje za 
gradnjo mrliške vežice, med
tem ko ni zanesljivo, če bo 
dovolj  sredstev tudi za izgrad
n j o  mrliške vežice (kar pa tako 
ali tako ni bilo predvideno). Ce 
sredstev ne bi bilo dovolj, bo 
potrebno Se poiskati vire, da bi 
to v letu 1980 dokončno reSili, 
ker posta ja  v kra ju  vedno bol j  
pereče. 

4. O b č i n s k a  s a m o u p r a v 
n a  i n t e r e s n a  s k u p n o s t  
(OSKIS) p r a v  g o t o v o  a i rše  
o b r a v n a v a  t a  v p r a š a n j a .  
K a k š n o  j e  s t a l i š č e  OSKIS 
d o  r e š e v a n j a  t e h  v p r a š a n j  v 
k r a j e v n i h  s k u p n o s t i h  i n  
k o n k r e t n o  v Zireh?  

M i r k o  BREZOVEC:  
Morda bi n a j p r e j  povedal 

nekaj  drugih stvari, ker me
nim, da sem deloma odgovoril 
na vpraSanje že v dosedanjem 
razgovoru. 

Glede odlagališča odpadkov 
bi povedal, da v Skof j i  Loki in 
Železnikih imamo urejeno od
lagališče in odpadki se odva
ža jo  dosledno iz industrijskih 
obratov, s tanovanj  občanov, s 
tem, da ni izključen nihče. 
Kadar se financira določena 
soseska, j e  pri investiciji vra
čunan v ceni tudi kontejner, ki 
odlaga večje odpadke. Sprejet 
j e  bil tudi občinski odlok o ob
veznostih vseh krajevnih 
skupnosti, da poiSčejo lokacije 
za odlaganje smeti in j ih  ure
di jo  tako, da bi se vsi odpadki 
odlagali samo na enem mestu. 
Nekateri odlagajo odpadke po 
gozdovih, tudi odlagališča za 
kmete bi morali urediti. 

K S  Škof ja  Loka j e  za uredi
tev smetišča prispevala precej 
sredstev, ker so predpisi v 
zvezi s tem zelo strogi. 

Sodelovanje s krajevnimi 
skupnostmi se odvija tako, da 
imamo skora j  vsako leto 
usklajevalne sestanke s pred
stavniki krajevnih skupnosti. 
Na teh usklajevalnih sestan
kih obravnavamo in usklajuje
mo programe, uskla ju jemo go
spodarjenje s sredstvi po sa
moupravnem sporazumu o 
združevanju in uporabi sred
stev za komunalne dejavnosti  
kolektivne rabe. T o  so sred
stva,  ki se uporabl ja jo  za 
vzdrževanje cest, objektov in 
nprav kolektivne rabe in za 
razvoj teh področij. 

Imamo tudi pravilnik, ki 
smo ga sprejeli; po točkovnem 
sistemu opredeljuje prioriteto 
in tako s tem pravilnikom da
jemo prednost predvsem mo
stovom, hkati  pa po udeležbi 
posamezne krajevne skupno
sti, občanov v delu, materialu, 

denarju ipd. Predložena mora 
biti predračunska vrednost del 
in na osnovi tega ugotavl jamo 
— kolikSna j e  udeležba obča
nov s samoprispevkom, oziro
ma v delu, materialu ipd., ma
terialni prispevek delovnih or
ganizacij. Vse to vkl jučujemo 
kot prispevek krajanov dolo
čene krajevne skupnosti in de
lovne organizacije in po to
čkovnem sistemu do 1/3 sred
stev sodelujemo. 

V pravilniku lahko predvi
devamo tudi, da nam banka 
d a j e  kredit, ki pa mora biti po
krit, n a j  si bo z naSo udeležbo 
in udeležbo občanov, če so z 
referendumom uvedli samo
prispevek. Imamo tudi druge 
vire sredstev in to j e  iz prispev
ka za uporabo mestnega zem
ljišča, vendar smo se po sa
moupravnem sporazumu od
ločili, da t a  sredstva vračamo 
krajevnim skupnostim, izje
moma j e  bilo v zadnjem spo
razumu določeno, da iz pri
spevka, ki ga plačujejo delovne 
organizacije, izločimo 20 %, ki 
se namenja jo  za objekte ko
lektivne rabe za druge kra
jevne skupnosti, oziroma po
deželje, ker dohodek ustvar
j a j o  tudi delavci, ki živijo po 
hribih — zato smo zapisali, da 
se teh 20 % izloči za soli
darnost tudi za taka  področja. 

PrejSnje leto smo imeli samo 
270 milijonov sredstev kot so
udeležbe krajevnih skupnosti 
za investicije, letos pa smo 
sredstva povečali na Se enkrat 
toliko. 

V i n k o  K A V C i C :  
Kako n a j  bo kra jevna skup

nost zadovoljivo organizirana, 
oz. na tekočem, če so kadrov
sko s labo zasedeni, oziroma 
dolžnosti j e  vedno več, sred
stev za vkl jučevanje  strokov
njakov pa ni? 

M i r k o  BREZOVEC:  
Vemo, da  so taki problemi 

tudi drugod. Tudi sam sem bil 
ta jnik K S  Skof ja  Loka in po
znam take stvari.  Sedaj  ni več 
potrebno, da ta jnik  hodi ok
rog, ampak občani vedo, da 
brez tega ne morejo in sami or-



razgovor za urednik Od tu in tam Od tu 
ganizirajo gradbene odbore in 
delajo po istem postopku kot 
prej.  

Menim, da  j e  glede na se
danj i  delegatski sistem to še 
malo bol j  zakomplicirano, ker 
j e  dano krajevni skupnosti 
vedno več pristojnosti. K S  do
biva vedno večje pristojnosti, 
kar pogojuje vedno več zah
tevnih del. Jasno pa je,  da so 
sredstva premajhna za funk
cionalne izdatke krajevnih 
skupnosti, zaradi obvez, ki j ih  
imajo po novem delegatskem 
sistemu. Zato s e  moramo or
ganizirati drugače. Na primer 
organizirati skupno računo
vodstvo za vse krajevne skup
nosti. Kritično j e  to, da  kra
jevne skupnosti s tistimi sred

stvi, ki j ih  občina d a j e  za funk
cionalne izdatke, ne zadostu
jejo,  zato uporabl ja jo  sredstva 
K S  iz komunalnih sredstev, ki 
so  dana za kra jevne potrebe, 
ali iz prispevka za uporabo 
mestnega zemljiSča. 

T o  pa tako po zakonu, 
kakor po samoupravnem spo
razumu ni prav. Moramo pri
znati, da ta sredstva neracio
nalno uporabljamo in se upo
rab l ja jo  za druge namene kot 
so namenjena in sicer zato, ker 
j e  premalo sredstev iz pro
računa za te namene. 

Delegati, ki pridejo s kra
jevne skupnosti, bi morali več
krat  z delegatskimi vprašanji  
vplivati na SO, da bi se to dru
gače in bolje organiziralo. 

ZAKLJUČEK: 
U g o t a v l j a m o  l a h k o ,  d a  s m o  v p o g l e d u  k o 

m u n a l n e  o p r e m l j e n o s t i  n a  n a j b o l j š i  p o t i  t u d i  v 
Žireh. 

Zato p a  b o  t r e b a  v b o d o č e  še b o l j  pazit i ,  d a  
b o m o  p r e d v s e m  v s e  d e l a l i  n a č r t n o  i n  p r a v o č a s 
no,  p r a v i l n o  organ iz i ran i ,  d a  b o m o  t u d i  sred
s t v a ,  k i  s o  n a  razpolago,  č i m b o l j  s m o t r n o  izko
rist i l i .  

U s k l a j e n o s t  a k c i j  j e  t o r e j  i z r e d n o  p o m e m b 
na,  v r s t n i  r e d  d e j a v n o s t i  p r a v  tako.  

G o s p o d a r j e n j e  s s r e d s t v i  p a  p r a v  g o t o v o  n i  
p a m e t n o ,  če  l e  »st lač imo v n o g a v i c o « ,  p o t e m  p a  
šele  t roš imo,  n e  d a  b i  pomis l i l i ,  k a k o  l a h k o  š e  
b o l j  o p l e m e n i t i m o  n a š a  s r e d s t v a .  

V kraljestvu zlatoroga 

*i.«v 

Minilo j e  leto in zopet j e  pri
šel čas, da obiščemo našega 
očaka Triglava. 

Zbralo se nas j e  dvana j s t  
planink in planicev iz Uma ga 
in zgodaj z j u t r a j  smo krenili 
s kombijem od doma. Zaspani, 
nekateri celo v skrbeh zaradi 
vremena in tudi, če jim bo 
uspelo priti na sam vrh, s a j  j e  
bilo med nami polovica takih. 

nik in pozdravili Šoferja, ki se 
j e  odpeljal n a z a j  proti domu. 
Mi pa k svojemu cilju. Strnili 
smo se v gosji red, začeli gristi 
kolena in siliti v hrib. Pot j e  
bila precej strma, toda smo se 
dvigali kar hitro. 

Fo dveh urah hoje smo malo 
počivali. Okrepčali smo se, ali 
kot pravimo Zirovci »naredili 
križ«, nato pa zopet čvrsto na
prej  proti Staničevi koči, k jer  
smo že po dobri uri pili topel 
ča j ,  čeprav nas  j e  tudi sonce že 
krepko ogrelo. 

T u  smo se oddahnili, si ogle
dali okoliške hribe, seveda tudi 
brez fotografiranja ni šlo. Opa
zovali smo vrh Triglava in 
marsikoga j e  stisnilo pri srcu, 
ko j e  spoznal, kam bo še treba 
iti. Pa ne kaže obupavati in 
kar  hitro se odpravimo proti 
Kredarici in po dobri uri hoje 
smo že v zadnji koči pod 
vrhom. Tu  smo spet zajeli  
sapo, potem pa zadnji  naskok 
na vrh Triglava. Na vsej  poti 
smo bili precej zgovorni. Tu, 
proti  vrhu pa smo utihnili, 
tako da j e  bilo slišati le precej 
hudo sapo, morda zaradi napo
ra ali zaradi strahu, verjetno 
pa vsakega malo. 

Vrh nas  j e  pozdravil obsijan 
s soncem. Fotografiranje, nato 
pa »krst« za vse tiste, ki so bili 
prvič na vrhu. To  j e  pač znan 
planinski običaj, čeprav zma
govalci Triglava zaslužijo vse 
k a j  drugega kot  tepežkanje  
z v r v j o  po zadnjici. 

Po dveh urah počitka in 
sončenja, kar j e  na vrhu red
kost, smo se počasi odpravili 
proti dolini in to v smeri proti 
Doliču. Še zadnjič se ozremo 
proti Aljaževemu stolpu, ki se 
j e  lesketal v soncu in že izgine
mo za grebenom, ki se j e  strmo 
spuščal proti koči na Doliču, 
v kateri se nam j e  čez slabi dve 
uri prilegel to|)el ča j .  T u  že ni 
bilo več sonca in koča j e  bila 

zavita v gosto in mrzlo meglo, 
tako da smo j o  zagledali šele, 
ko smo bili tik pred njo. V koči 
smo si tako j  priskrbeli prenoči
šče, kar ni bilo težko, s a j  ta 
dan ni bilo veliko obiskov. 

Kar precej utrujeni  smo bili, 
zato smo se po dobri večerji 
kmalu odpravili k zaslužene
mu počitku. Z j u t r a j  nas j e  
zbudil precej močan veter, ki 
j e  podil gosto meglo proti 
vrhu, kar pa nam ni vzelo ko-
rajže  in dobre volje. 

Krenili smo čez Hribarice, 
k j e r  nas  pozdravlja sonce in 
pred nami se odpira čudovit 
pogled po dolini Sedmerih je
zer. Po uri  ho je  smo že v 
koči na Prehodavcih. Od tu se 
kmalu poslovimo in nadalju
jemo po dolini, po kateri j e  
h o j a  res enkratno doživetje. 
Čeprav j e  dolina precej dolga, 
j o  j e  bilo naenkrat konec, s a j  
ko opazuješ to lepo naravo, 
pozabiš, da sploh hodiš. 

V koči pri Sedmerih jezerih 
malo odmora, po neka j  urah 
pa se odpravimo proti Bogati
nu, k jer  j e  tudi naš današnji  
cilj.  Pot j e  položna, vendar se 
vleče skozi zapuščene pašnike, 
k j e r  se j e  še pred leti pasla ži
vina. Proti večeru le prispemo 
do Bogatina, k j e r  tudi preno
čimo. Postrežba j e  precej 
skromna, vendar  nas to ne 
moti. Odšli smo v 15 minut 
hoda oddaljeno kočo Komna, 
tam dobili dobro večerjo in se 
vrnili pod Bogatin. 

Zjutra j  nas  j e  pozdravil ra
hel dež, ki pa se j e  kmalu 
umaknil soncu, ki j e  pregnalo 
oblake in spet obl jubl jalo lep 
sončen dan. Mi pa obrnemo v 
dolino proti Savici, k je r  si 
ogledamo še slap, ki j e  bil veli
časten zaključek naše zmage 
nad naravo in samim seboj ter 
poziv, n a j  spet pridemo. 

S i l v o  DOLINAR 

Turizem na vasi 
(HUMORESKA) 

ki se bodo, če bo sreča, prvič 
povzpeli na vrh. 

No, po dveh urah vi jugaste 
vožnje smo bili v Kotu in se 
zazrli proti gorski verigi, ki j o  
j e  že obsijalo j u t r a n j e  sonce. 
Zaskrbljeno smo zrli vsak v 
svo j  precej poln nahrbtnik, ki 
bo moral romati z nami na 
sam vrh. A druge izbire ni bilo, 
zgrabili smo vsak s v o j  nahrbt

Шк napada traktor: ak.aUkar Matjai Schmidt 
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V Peklu je lepo 
Bilo j e  sončno nedeljsko ju

tro, ko smo se zbrali pred Za
družnim domom. Ob sedmih 
smo se odpeljali. 

Najprej  skozi Smrečje, Pod-
lipo, po zelo grdi in prašni cesti 
do Bistre. T u  j e  grad in v njem 
Tehniški muzej Slovenije. 
Najprej  smo si ogledali les, le
seno orodje in vse, kar j e  bilo v 
zvezi z lesom. Sli smo na lovski 
oddelek in si tam ogledali ži
vali vseh vrst, od ptičev, srnic, 
podlasic, do medvedov in div
j ih prašičev. Na vrtu pa j e  bil 
na jbol j  zanimiv oddelek in to 
so bili stari avtomobili. Seveda 
nismo pozabili na zanimivo 
jezero in na race. 

Pred seboj smo imeli še 
dolgo pot, zato smo se odpra
vili do Borovnice, k je r  smo si 
ogledali stolp še izpred vojne, 
ki j e  tu kot nekakšen spome
nik. Potem pa še najzanimi
vejša točka — Pekel. 

Pekel j e  oddaljen od Borov
nice le dobre .'i kilometre. Ob
d a j a j o  ga gozdovi in skalne 
planote. %e sama vas  Borov
nica j e  vredna obiska, a izlet
nike še bol j  privlači soteska 
imenovana Pekel. 

Vodič Franc Oblak nas  j e  
na jpre j  popeljal ob potočku in 
slapovih. Povzpeli smo se po 
stopnicah, ki so nas pripeljale 
do jezera. Ob njem j e  bila 
klopca, da smo se malo odpo
čili. Zopet j e  bilo treba po 

stopnicah in ponekod so bile 
celo jeklene vrvi. Pod vhodom 
pa j e  bila gozdna stezica, ki 
nas  j e  pripeljala do velikega 
jezera, k jer  se j e  v jezero izli
val mogočen slap. Nekateri so 
šli naprej  in prišli prav do iz
vira slapa. Tam smo se malo 
odpočili in shladili. Marsikdo 
si j e  usta ovlažil s požirkom 
bistre vode. 

Sonce j e  bilo že zelo visoko, 
zato smo se počasi odpravili 
nazaj .  Prišli smo do avtomo
bilov, tam še malo pokramlja-
li, potem pa smo se peljali po 
lepi cesti do Rakitne. 

T u  smo si ogledali umetno 
jezero in se v brunarici okrep
čali. 

Zadnja postaja  našega izleta 
j e  bilo Cerkniško jezero. Bilo 
j e  polno vode, toda kmalu bo 
usahnilo in Cerkničani bodo 
lahko kosili travo. Peljali smo 
se čez sredino jezera in videlo 
se je, kakor da bi bilo morje. 
Na eni strani j e  voda valovila, 
na drugi pa j e  bila popolnoma 
mirna. 

Tam se nismo dolgo zadrže
vali, ka j t i  bilo j e  le še toliko 
časa, da si ogledamo 1114 me
trov visoko Slivnico s planin
skim domom in zanimivo oko
lico. 

Dan j e  počasi odhajal  in od
pravili smo se domov. Res 
zanimiva ta  Notranjska!  

Milena  K R I S T A N  

Zaključni izlet osmih razredov 
Dolgo smo se pripravljali na 

to tridnevno ekskurzijo. Vse 
leto smo zbirali denar. Odzvali 
smo se vsakemu vabilu kakš
nega društva, da mu poma
gamo pri delu, prirejali smo 
mladinske plese, šli smo pa 
tudi pogozdovat. Seveda to še 
ni bilo dovolj. Za pomoč smo 
zaprosili tudi delovne orga
nizacije v Zireh, zasebnike in 
tudi šolo. 

Odhod izpred šole j e  bil zgo
d a j  z jut ra j ,  s a j  nas j e  prvi dan 
čakala zelo dolga in naporna 
pot. Prva ogledna točka n a j  bi 
bile Plitvice. 

Dolga, zelo dolga, a zanimi
va j e  bila pot do prve ogledne 
točke — Plitvic. Vozili smo se 
skozi k ra je  in vasi, ki smo j ih  
mnogi poznali le z zemljevida. 
Vse t o p a  ni nič v primerjavi z 
našim največjim, čudovitim 
narodnim parkom. — Plitvič-
kimi jezeri in okolico. Koliko 
tisoč let j e  reka Korana obli
kovala te slapove in jezera? 

Zdi se kakor v filmu. Voda 
se peni, vrtinči. Drobne kaplji
ce prše daleč okoli po zelenju 
in skalah. V modrih vodnih 
plasteh, ki so nanizane posto
poma kakor stopničke, se po
igravajo ribe. Malo rek ali 
voda j e  pri nas, ki bi bile tako 
čiste kot Korana. Dolgo časa 

smo si ogledovali to naravno 
bogastvno in polni lepih vtisov 
ter svežega zraka smo se vrnili 
do avtobusov. 

Zopet smo se vozili. A sedaj  
j e  pod vodila preko pustih, 
redko naseljenih področij do 
Bihača. T u  smo si ogledali 
dvorano, sedaj  preurejeno v 
muzej, k j e r  j e  bilo 1. zasedanje 
AVNOJA. Velike preproge, ki 
so krasile dvorano ob velikem 
dogodku. Se danes spominjajo 
na tiste dni leta 1942. 

Utrujeni smo se odpravili 
naprej  do zadnje posta je  prve
ga dne. Ustavili smo se pred 
lepim novim hotelom v Do-
njem Lapcu. Hitro smo se 
nastanili po sobah. Bili smo 
zelo presenečeni. Nismo priča
kovali, da bomo prenočili v 
tako lepih sobah. Hotel j e  
majhen, zato smo bili v njem 
sami. T a k o j  po prihodu smo 
morali na večerjo, potem pa v 
sobe. Seveda ni vse takoj  utih
nilo. S e  dolgo v noč smo se 
obiskovali po sobah in se po
govarjali  o preteklem dnevu. 
Z j u t r a j  smo se zbudili vsi 
dobre volje. T a k o j  po zaj trku 
smo se pripravili za odhod, 
polni pričakovanj, k a j  nam bo 
prinesel nov dan. 

Sonce j e  že zgodaj pogledalo 
izza hribov in tako smo se s še 
večjim navdušenjem odpravili 
proti Drvar ju .  T o  mesto, ki 
nosi tudi častno ime mesto 
heroj, leži med hribi. Povsod, 
kamor pogledaš, samo ka
menje in nizka drevesa. Toda 
t u k a j  so l jud je  že od nekdaj 
prijazni, predani domovini. 
K a j  vse so pretrpeli v času 
nemškega napada na Drvar? 
Darovali so živl jenja,  da se j e  
vrhovni š t a b  s Titom na čelu 
uspešno rešil iz pečine, k je r  se 
j e  Ti to  dolgo časa zadrževal. 
Zanimivo j e  bilo pripovedo
v a n j e  vodiča o samem desantu 
na Drvar. Nemci so ga pripra

vili na Titov rojstni dan 
25. maja.  Mislili so, da bodo 
takrat  najlaže ujeli  Tita,  ko 
naši ne bodo pripravljeni. T o  
so se zmotili. Res  so dobili 
novo Titovo obleko, a njega 
ne. 

Odpeljali smo se dal je  proti 
Kninu in Sibeniku, v katerem 
smo se ustavili samo toliko, da 
smo pozdravili morje. Mudilo 
se nam j e  naprej v Biograd na 
moru, k je r  n a j  bi prenočili. 
Velik hotel, v katerem j e  bilo 
še tristo drugih gostov j e  dal 
streho tudi nam. Bilo j e  še 
dovolj  zgodaj, zato smo se 
hitro preoblekli in odšli na 
plažo. Vreme nam j e  bilo na
klonjeno, voda j e  bila topla. 
Ko j e  sonce zašlo, smo se vrnili 
na večerjo, po n j e j  pa smo Sli 
na ogled kra ja  in v disco club. 
Tokrat  smo zvečer na posteljo 
kar  popadali od utrujenosti.  

Naslednji — zadnji dan 
našega potepanja smo se do 
kosila zopet »namakali« v 
osvežujoči morski vodi in se 
»potili« na soncu, potem pa v 
avtobus in domov. Dolga pot 
j e  bila Se pred nami. Vozili 
smo se po jadranski magistral! 
in tako .še dolgo gledali naše 
morje in se na Reki dokončno 
poslovili od njega. 

Žal nam j e  bilo, da smo že 
doma, ko j e  avtobus pripeljal v 
Žiri. Zdelo se nam je, da nismo 
bili od doma niti en dan. Cas, 
ki smo ga preživeli skupaj,  
nam j e  zelo hitro minil. Nihče 
ne bo pozabil lepih trenutkov 
in utrinkov s tega zaključnega 
izleta, zato smo hvaležni vsem, 
ki so nam s prispevki izlet 
omogočili. 

Andreja Smeh, 8 A 

H i š i c e  b o d o  s p e t  k m a l u  s a m e v a l e  
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Skakalci uspešni,finančno pa... Skakalni klub naj bo 
Skakalci so v začetku m a j a  

letos sprejeli doka j  širok in 
zahteven program dela. V pro
gramu j e  bilo za jeto  tudi de
setdnevno bivanje  in vadba v 
CSSR, osemdnevni trening na 
morju, skupne priprave na 
snegu, smučanje in podobno. 
Razen kondicijske vadbe, ki j e  
bila za 1. selekcijo in vse selek
cije; Ziri, Gorenja vas  in Škof-
j a  Loka, v Gorenji vasi 3- do 
Š krat  na teden in za 2. selek
cijo v Zireh '2-krat tedensko, ki 
j e  popolnoma uspela, pa tega 
ne moremo trditi za tehnično 
pripravo skakalcev (skoki na 
plastični skakalnici), k j e r  so 
potrebna Ae dodatna finančna 
sredstva  ter plačilo odškod
nine za uporabo plastične ska
kalnice, ki znaša: v Ljubl jani  
450,00 za eno vadbo, v Kranju 
pa 60,00 na tekmovalca za eno 
vadbo. Dotacijo I T K S  smo pora
bili za zadnje  tekme v pretekli 
sezoni na snegu. Žalostna res
nica je, da j e  klubska blagajna 
prazna in da  stroške za vadbo 
in tekmovanja na plastičnih 
skakalnicah že kri je jo tekmo
valci in njihovi starši !  

R a z m i s l i m o ,  k a m  t o  v o d i !  
Druga, svetlej.ša plat našega 

dela pa so uspehi, ki dokazu
je jo,  da j e  v Zireh in Poljanski 
dolini Se vedno veliko talen
tov, ki j im še vedno ne znamo 
omogočiti normalnega razvo
j a .  

T e k m o v a n j a  in uspehi na 
skakalnicah, pokritih s plastič
no maso: 

Straž i šče  p r i  K r a n j u ;  
j u n i j a  l e t o s :  
t e k m o v a l c e v  22 

M l a j š i  p i o n i r j i  — 
15-metreka  s k a k a l n i c a ;  

Borut Mur 3. mesto, Andrej  
Gorjup 10. mesto. Robi Kopač 
12. mesto. 

S t r a ž i š č e  a v g u s t a  — 
t e k m o v a l c e v  25 

I g o r  E r ž e n  
\ 

C i c i b a n i  — 
IS-metrska  s k a k a l n i c a :  

Franci CreSnovar 12. mesto, 
Hok Kavčič 22. mesto. 

Večina cicibanov in mlajših 
pionirjev j e  bila s starši na 
morju, tako da niso mogli so
delovati v vadbi ali sodelovati 
na tekmi v Stražišču. 

Stražidče,  a v g u s t a  — 
t e k m o v a l c e v  30  

M l a j š i  p i o n i r j i  — 
15-metrska  s k a k a l n i c a  

Andrej Gorjup 12. mesto. 
Robi Kopač 1.4. mesto, Milan 
Božnar 17. mesto. 

K r a n j ,  a v g u s t a  — 
35 n a j b o l j š i h  t e k m o v a l c e v  
i z  SRS: 

S t a r e j š i  p i o n i r j i :  
35-metrska  s k a k a l n i c a  

Igor Eržen 1. mesto, Dušan 
Kavčič mesto. 

K r a n j ,  a v g u s t a  — 
n a s t o p i l o  25 n a j b o l j š i h  
i z  SRS i n  A v s t r i j e  

M l a d i n c i  — 
50-metrska  s k a k a l n i c a  

Marjan Šinkovec, 14. mesto, 
Tomaž Ferlan 1(5. mesto. 

Med vso člansko elito se 
j e  Tone Burjak uvrstil brez 
ustrezne vadbe na solidno 
20. mesto. 

B r a s l o v č e  a v g u s t a  — 
26-metrska  s k a k a l n i c a ,  
s t a r e j š i  p i o n i r j i :  

Igor Eržen — mesto pri 
starejših pionirjih, Dušan 
Kavčič — 5. mesto pri starej
ših pionirjih. 

Marjan Šinkovec in Tomaž 
Ferlan pa sta dosegla dvojno 
zmago pri mladincih. 

Konkurenca na te j  tekmi j e  
bila slabša kot na MEDNA
RODNEM TEDNU SMU
ČARSKIH SKOKOV ZA PO
KAL KRANJA, k j e r  so bili v 
vseh kategorijah zbrani vsi 
najbol jš i  slovenski skakalci in 
še gost je  iz Avstr i je  in Italije. 

Najbol j  razveseljivi s ta  
uvrstitvi  Eržena in Kavčiča na 
1. in 3. mesto pri starejših pio
nirjih. Oba sta člana pionirske 
republiške selekcije. Ce bi bila 
zagotovljena finančna sred
stva, bi pričeli b o j  za uvrstitev 
v mladinsko republiško vrsto, 
k je r  sta že dva naša tekmoval
ca (Šinkovec in Ferlan). 

Za o b e t a j o č e  f a n t e  n a  
v s a k  n a č i n  m o r a m o  n a j t i  
s r e d s t v a .  P o m i s l i m o ;  n e  b i  
b i l o  l e p o ,  d a  b i  n a  z i m s k i h  
o l i m p i j s k i h  i g r a h  v S a r a j e 
v u  l e t a  1984 n a s t o p i l  k a k  
Z i r o v e c ?  

I z v r š n i  o d b o r  SSK Ziri 

K o m i s i j a  z a  r e k r e a c i j o  i n  
š p o r t  p r i  s v e t u  k r a j e v n e  
s k u p n o s t i  j e  s v o j e  d e l o  za-  4 
s t a v i l a  b o l j  n a č r t n o .  

Za d e l o v n o  o s n o v o  b o  k o 
m i s i j i  s l u ž i l o  z l a s t i  m n e n j e  
k r a j a n o v .  

O b  p o s e b n o  p e r e č i h  v p r a 
š a n j i h  b o  z a t o  k o m i s i j a  p r i 
p r a v l j a l a  t u d i  a n k e t e ,  н 
kater imi  b i  l a hko  ugotav
l j a l i  j a v n o  m n e n j e .  

T a k o  j e  b i l o  t u d i  z v p r a 
š a n j e m  u s o d e  s k a k a l n e g a  
š p o r t a  v 2 i r e h .  

Zato danes ob jav l jamo del
ne rezultate ankete, ki j e  bila 
razdeljena v 335 izvodih žirov-
skim delavcem, od tega smo 
jih izpolnjenih zbrali 250 ali 
75 %. 

Kako pogosto obiskujete ali 
gledate skakalne tekme (tudi 
na TV)  

— vedno 85 glasov ali 34 % 
— včasih 163 glasov ali 65 % 
— nikoli 2 glasova ali 2 % 

Ali ste  dosedaj v s a j  3 x so
delovali na katerikoli skakalni 
prireditvi v Zireh 

— kot gledalec 199 glasov 
ali 80 % 

— nisem se udeleževal ne 
tako ne drugače 24 glasov ali 
10%. 

V Zireh in Poljanski dolini 
ter  S k o f j i  Loki deluje  SSK 
Ziri, ki š te je  preko 40 aktivnih 
skakalcev vseh kategorij, ki so 
v pretekli sezoni dosegli po 
uspehih 4. mesto v državi. K a j  
menite, čemu na jbo l j  koristi ta 
šport, oštevilčite vrstni red po
membnosti naslednjih name
nov tega športa. 

— vsestransko telesno in 
duševno usposabl janje 117 gla
sov ali 47 % 

— vadba spretnosti in po
guma 68 glasov ali 27 % 

— rekreacija posameznih 
športnikov 38 glasov ali 1 5 ? .  

SSK Ziri prejme letno za 
svojo dejavnost  in profesional
nega trenerja s strani SIS za 
telesno kulturo s k u p a j  okrog 
200.000 din. Prosimo, razvrsti
te po vašem mnenju vrstni red 
virov možnih dodatnih sred
stev za dejavnosti; 

— sredstva  delovnih orga
nizacij za reklamo 106 glasov 
ali 43 

— sklad skupne porabe DO 
85 glasov ali 34 % 

Predračun stroškov za ko
likor toliko uspešno vadbo in 
nastopanje tolikšnega števila 
tekmovalcev znaša letno 
500.(KX) din. K a j  napraviti ob 
300.000 din manjkajočih sred
stev? 

— zbirati  denar z dotaci
jami in delati toliko, kolikor 
bo denar ja  — 93 glasov ali 
36% 

— razpustiti klub 9 glasov 
ali 4 % 

D u š a n  K a v č i č  

— načrtno in dolgoročno 
urediti financiranje s tem, da 
delovni l j u d j e  sprejmejo ustre
zen samoupravni sporazum 
144 glasov ali 58 'V. 

Kakšen bo v a š  odnos pri 
razreševanju problemov orga
nizacije in financiranja dejav
nosti SSK Ziri? 

— podprl bom prizadeva
nje,  da se ta panoga ohrani 
in razvija 225 glasov ali 90 'r 

— ne bom podprl te dejav
nosti 24 glasov ali 10 % 

Anketa j e  torej  pokazala, da 
Zirovci želimo, da  se ta  šport
na panoga Se naprej  razvija. 

Od vseh anketiranih (250) j e  
90 % anketiranih menja, da se 
klub obdrži, možni viri finan
ciranja bi bili po mnenju an
ketiranih: 

43 % j e  za financiranje de
lovnih organizacij iz sredstev 
za reklamo 

34 za financiranje iz sklada 
skupne porabe DO 

5 8 %  anketiranih od 1(K)'f 
pa j e  tudi mnenja, da bi se fi
nanciranje uredilo s sklenit
v i jo  samoupravnega sporazu
ma. 

Č a k a  n a s  t o r e j  d o g o v a r 
j a n j e  i n  s p o r a z u m e v a n j e .  V 
t e j  f a z i  b o  v a š e  m n e n j e  i n  
s o d e l o v a n j e  š e  p o s e b n o  o d 
l o č u j o č e .  

N. P. 

N a j d r a ž j i  č e v l j i  
N a j d r a ž j e  č e v l j e  n a  

s v e t u ,  z a  i g r a n j e  g o l f a ,  
i z d e l u j e  t o v a r n a  S t y l o  
M a t c h m a k e r s  I n t e r n a 
t i o n a l  L t d .  i z  N o r t h a m p -
t o n a  v A n g l i j i .  Č e v l j i  s o  
p o d l o ž e n i  s k r z n o m  k u 
n e  i n  n o s i j o  n a  p o d p l a 
t i h  z l a t e  ž e b l j e  z g l a v i c a 
m i  i z  r u b i n a .  V A m e r i k i  
s t a n e j o  6500 d o l a r j e v ,  
k a r  j e  o k r o g  12 m i l i j o 
n o v  s t a r i h  d i n a r j e v .  



Od tu in tam • Od tu in tam * Od tu in tam 

v vlogi amaterskega nogometaša 
Igralci nogometnega kluba 

smo zopet ponovili uspeh iz
pred nekaj  let. Dosegli smo 
prvo mesto v občinski nogo
metni ligi. K l j u b  medli in 
povprečni igri v jesenskem 
delu prvenstva, smo z dobro 
igro v spomladanskem delu 
nadoknadili zamujeno in proti 
koncu tekmovanja prevzeli 
vodstvo. 

Od skupno možnih 28 točk 
smo jih zbrali 21, drugi so bili 
nogometaši t lorenje vasi z 19 
točkami, tret j i  igralci Kondor
j a  B iz G(KleSiča (Hi točk), če
trti j e  l)il Alples (14 točk), sle
di jo Tehnik, Polet A in B ter 
zadnja ekipa Kondor A. Naše
ga največjega tekmeca iz Go
renje vasi, ravno tako tretje-
uvrščeno moštvo, smo. prema
gali obakrat. 

V jesenskem delu novega 
prvenstva se nam v %ireh obe
ta zanimivejši in bolj  kakovo
sten nogomet. Sedanja  občin
ska liga se bo pod vodstvom 
Medobčinske nogometne zveze 
Gorenjske razširila. Tako bo
mo v naslednji sezoni videli pri 
nas tudi nogometaše iz Bohi
nja ,  Bleda. Tržiča, Lesc in 
drugod. Dovolj bo prilike, da 
pokažemo, da k l jub  težavam 
in negotovosti lahko dosežemo 
dobre rezultate tudi v ostrejši 
konkurenci. 

Za tiste, ki niso vsak dan z 
nami n a j  nekoliko opišem v 
kakšnih razmerah delamo. 

Smo v negotovosti, tako 
glede igrišča, kot prostorov in 
sploh razvoja (ali obstoja) no
gometa v Zireh. Igrišče leži 
sredi industrijske cone in ga 
bomo morali zapustiti. Toda, 
kam potem? Predvidena j e  lo-
lacija za novo igrišče, vendar 
glede na hitrost gradnje šport
nih objektov pri nas, nismo 
k a j  preveč optimisti. Vemo pa 
tudi, če bo gradnja stekla, bo 
nogometni stadion zadnji  na 
vrsti in s tem tudi vzporedni 
objekti, ki omogočajo razvoj 
kraljice športov — atletike. 

Večina kra jev  (tudi manj
ših) na Gorenjskem ima to 
bol je  urejeno. 

Podobno j e  s klubskimi pro
stori. Vprašanje  je, če bomo s 
preureditvijo doma Partizan 
dobili s v o j  prostor. In če do
bimo prostor, ta  ne bo zado
stoval normam za igranje tek
movalnega nogometa, ko mora 
biti prostor tudi za goste, topla 
voda in sanitarije. Vsi vemo, 
da se nogomet igra na travna
tem zemljišču, tudi v dežju in 
8 tem po blatu. Blato pa one
snažuje  prostore, zamaši odto
ke in sploh ni prijetno. 

Zaradi tega nas  težko sprej
mejo tisti, ki razpolagajo s 
prostori in se pri tem ne ozira
j o  na človeka in njegovo 
zdravje. Vse to nas  odvrača od 

dela z nogometom. Zapuščajo 
nas najmlajši ,  na katerih slo
ni razvoj nogometa v našem 
kraju,  s a j  starši pravijo, ne boš 
igral nogometa, u k v a r j a j  se s 
kakšnim drugim športom, k je r  
ne boš vsega zapacal; seveda, 
če pa se še z mrzlo vodo ne 
more umiti, k a j  šele s toplo. 

Kl jub  vsemu bomo poskrbe
li, da si bodo l jubitel j i  ama
terskega nogometa lahko ogle
dali še kakšno lepo tekmo. 
Marsikaj zanimivega lahko 
pokažemo tudi mi, zato vabi
mo tudi m a n j  navdušene za 
nogomet. Oglejte si tekme, 
potem pa se postavite v vlogo 
mokrega in blatnega igralca in 
se vprašajte, kam pa sedaj.  
Odgovor: domov! 

K a j  pa če bi igrali v gosteh? 
F r a n c i  MLINAR 

Vtisi 
z Blatnega jezera in Budimpešte 

P I R A T S T V O  
PO TELEFONU 

P o g o s t o  s e  h u d u j e m o ,  
k o  n e k d o  n e k o m u  n e k a j  
u k r a d e  a l i  g a  o r o p a .  

No, v n a š i h  m a l i h  
2 i r e h  j e  t e h  p o j a v o v  t u d i  
prece j ,  v z a d n j e m  č a s u  
p a  s o  s e  n a d e b u d n i  d o -
r a š č a j n i k i  lot i l i  p o s e b n o  
» z a n i m i v e «  d e j a v n o s t i :  
k a k o  n e k o g a  o r o p a t i  za
s l u ž e n e g a  p o č i t k a ,  m i r u  
i n  časa.  

T e l e f o n s k a  g o v o r i l n i 
c a  j e ,  i z g l e d a ,  v a b l j i v o  
s r e d s t v o ,  d a  v s e v p r e k  
v z n e m i r j a j o  t e l e f o n s k e  
n a r o č n i k e .  P r a v  z a n i m i 
v o  b i  b i l o  v e d e t i ,  k a k o  b i  
s e  t i  » t e l e f o n s k i  p i r a t i «  
o b n a š a l i ,  če  b i  s e  z n a š l i  
v v l o g i  ž r t v e .  U p a j m o ,  d a  
j i m  b o  t o  k d o  d o p o v e d a l ,  
č e  ž e  s a m i  n i s o  zrel i ,  d a  
b i  t o  s p o z n a l i .  

P a  š e  t o .  T e l e f o n s k a  
g o v o r i l n i c a ,  k i  j e  p o s t a v 
l j e n a  v h o d n i k  v h o d a  v 
z a d r u ž n i  d o m ,  j e  k o t  n a 
l a š č  s k r i t a  o č e m  m i m o 
i d o č i h .  T a k o  j e  z a  zl i-
k o v c e  š e  l a ž j e .  

Izg leda,  d a  j e  v a ž n o ,  d a  
s m o  p r i h r a n i l i  p r i  te le
f o n s k i  k a b i n i !  N. P. 

B l a t n o  j e z e r o  

Šele v Skof j i  Loki, ko j e  
vstopil naš  turistični vodič 
Miha, smo zvedeli, da  bomo en 
dan tudi na blatnem jezeru, 
tako da bo čas za ogled Bu
dimpešte le nekaj  več kot en 
dan. 

Vreme nam j e  bilo naklo
njeno. ko smo se preko Trojan 
p u s t i l i  v dolino hmelja, mimo 
Žalca, ter po novi polovični 
avtocesti do predmestja Ma
ribora, ko smo zgrešili odcep 
pri Slovenski Bistrici za Ptu j .  
Skozi predmestje Maribora 
mimo letališča, k j e r  so na dim
nikih pritličnih hiš in telefon
skem drogu gnezdile štorklje, 
smo se skozi obrobna naselja 
prebili na Dravsko polje, ki j e  
na jbo l j  rodovitni del Slovenije 
in so tudi kmetije t u k a j  naj
bol j  uspešne. Polja, ki se širijo 
v nedogled so zasejana s pše
nico, koruzo, sladkorno peso, 
sončnicami in drugim. V da
l jav i  na desni se kažejo obrisi 
Kidričevega, ki j e  s proizvod
n j o  aluminja naš  največj i  po
rabnik električne energije za 
elektrolizo. Tu  so že Nemci 
med minulo vojno pričeli gra
diti veliko tovarno za proiz
vodnjo aluminija in njih izdel
kov, ki bi s k u p a j  s tovarno le
tal (današnji TAM) in leta
liščem tvorilo nekakšno za
ključeno celoto za potrebe 
nemškega letalstva. Vsi t r i je  
objekti so v nekakšnem tri
kotniku ter so malo oddaljeni 
eden od drugega. Nemci so se 
t u k a j  počutili bol j  varne, ker 
so jim zavezniki v sami Nemči
j i  take industrijske objekte 
sproti  zbombardirali. Seveda 
jih tudi t u k a j  niso pustili po
vsem pri miru. 

Peljemo se čez Dravo preko 
novega mostu v starodavni 
Ptuj ,  ki se ga pa hitro ognemo 
ter se vozimo ob nasipu Drave 
nizvodno, ki pa postaja  vse 
višj i  zaradi njene zajezitve za 
hidroelektrarne in se na spod
njem koncu dvigne že krepko 
iznad prostrane ravnine. Usta
vimo se v Ormožu. V novem 
hotelu se za silo odžejamo, po
strežba j e  bol j  klavrna, resta
vracija pa nosi ime samo 
zaradi lepšega. 

Cerkev Sv.  Jakoba iz 13. 
stolet ja j e  poslikana s starimi 
freskami, ki s o  j ih  izluščili 
izpod novejšega ometa. Sre
dišče ob Dravi, kmalu smo na 
Hrvaškem, Cakovec, nosi ime 
po Dimitriju Caku, ki j e  izdal 
mesto v 14. stolet ju.  Pozneje 
so ga dobili v dar  Zrinjski, na 
katere spominja dobro ohra
njen grad in grobnice. Po pro
padu Zrinjskih j e  bilo mesto 

do konca 1. svetovne vojne 
pod tujimi oblastniki. 

Meja. Most čez Muro in že 
smo na Madžarskem. Jekleni 
stražni  stolpi na Madžarski 
strani, toda Madžari nimajo 
več naperjenih brzostrelk, kot 
pre jšnja  leta. Tudi mejne for
malnosti so letos kar  v avto
busu hitro opravljene. Začuda, 
jeklena strogost j e  letos bol j  
sproščena. Za tri dni pravijo, 
če nimaš vnaprej  plačanih tu
rističnih uslug pa moraš vse
eno obvezno menjati  380 forin-
tov, prav tako morajo šoferj i  
kupiti potrdilo za nabavo gori
va, če ga na Madžarskem toči
j o  ali ne, kot nekakšno takso, 
ki vel ja  s 1. jul i jem letošnjega 
leta. 

Za sto dinarjev menja jo  112 
forintov, kar j e  za nas  še kar 
ugodno. Vendar so s e  tudi cene 
na Madžarskem s 1. juli jem 
nekoliko dvignile. Razen hra
ne, ki j e  mnogo cenejša kot pri 
nas in alkoholne pijače in 
orodje, ki j e  dvakrat  dražje, 
imajo vsi potrošni artikli pri
bližno isto ceno kot pri nas. 

Po dobri uri vožnje po rahlo 
valoviti pokrajini, ki se malo 
dvigne iz obmurske ravnine, 
pridemo v prvo večje mestece 
Nagykaniža. Kmalu izza me
sta  so plantaže sadja,  nato pa 
hrastovi gozdički. Pokrajina se 
rahlo spušča proti Blatnemu 
jezeru, ki mu Madžari pravi jo 
Balaton. Jezero j e  največje  v 
Evropi. Meri 56 km v dolžino 
in na najširšem kra ju  14 km v 
širino, globoko pa j e  največ 
14 m. Vzhodna obala se zaradi 
ravnine le polagoma spušča, 
tako da j e  globina jezera 200 m 
od obale šele komaj  do pasu. 
Od kra ja  j e  videti voda bol j  
umazana, toda pri 300 do 
400 m od obale j e  že povsem 
čista. V plitvinah poganja iz 
jezera zimzelen ali slak kot mu 
pravimo po žirovsko. Nekateri 
smo s e  kasneje tudi kopali, 
voda j e  kar prijetna, s a j  ima 
poleti 20 do 27 stop. Celzija. 

Zahodna obala j e  bol j  str
ma, tudi plitvine so krajše.  Na 
te j  strani obale se prične rahlo 
gričevnata pokrajina, ki obi-
lu je  z vinogradi. Tam pridelu
j e j o  najbol jša  madžarska vina 
kot toka j  in eger (poznano 
vinsko ime EGRl B I K A V E R  
— bikova kri). Pridelajo kar 
5 milij. hektolitrov vina. 
Večino kvalitetnih vin izvaža
jo, seveda večinoma v vzhod
ne dežele. Skupna dolžina 
obale jezera j e  blizu 197 km, 
ob n j e j  j e  kar  44 turističnih 
mest, med katerimi vozijo tudi 
ladje. Seveda so za pristanišča 

(NadaUevanje na 18. strani) 



To je naš kraj To je n 

Žirovski gasilci že 90 let 
skrbijo za našo varnost 

= 21. m a j a  1889. l e t a  j e  o b č i n s k i  o d b o r  Žiri  n a  s v o j i  
s e j i  s p r e j e l  s k l e p  o u s t a n o v i t v i  g a s i l s k e g a  d r u š t v a  
Žir i .  T a k o j  t a k r a t  j e  18 u s t a n o v n i h  č l a n o v  o r g a n i z i 
r a l o  g a s i l s k o  d r u š t v o  Žiri. T e d a j  s o  k u p i l i  p r v o  r o č n o  
b r i z g a l n o  n a  d v e h  k o l e s i h .  K e r  d r u š t v o  n i  i m e l o  
s v o j e  z g r a d b e ,  j e  b i l a  b r i z g a l n a  i n  o s t a l a  o p r e m a  
s h r a n j e n a  v h i š i ,  d a n e s  p o  d o m a č e  p r i  Mesar ju .  

Že p o  e n e m  l e t u  o b s t o j a  d r u š t v a  s o  z g r a d i l i  g a 
s i l s k i  d o m  s p r o s t o v o l j n i m  d e l o m  i n  i z  p r i s p e v k o v  
o b č a n o v .  

L o j z e  K o p a č ,  p r e d s t a v n i k  A l p i n e ,  p r e j e m a  p r i z n a n j e  Gas i l 
s k e g a  d r u š t v a  Žiri  

VTISI z B L A T N E G A  
J E Z E R A  IN BUDIMPEŠTE 
(Nadaljevanje s 17. strani) 
morali izkopati ustrezno glo
boke dostope, umetne poloto
ke in valobrane. V Siofoku iz
deluje jo tudi ladje  in j ih po 
prekopu iz jezera plovijo v Do
navo. V jezeru in ob obali j e  
tudi nekaj  toplih vrelcev. Na 
zahodni obali j e  imel slovanski 
knez K osel j svojo prestolnico 
Blatogead. Od zahodne obale 
proti jugozahodu j e  Se pred 
dobrim stoletjem dominiral 
slovanski živelj, ki se j e  sedaj  
že zlil z Madžari. 

Strokovnjaki pravijo, da j e  
Blatno jezero nekakšno na
ravno in klimatsko zdravilišče, 
ki ugodno vpliva na človeško 
počutje. 

Vozimo se nedaleč od obale. 
Turistična nasel ja  pos ta ja jo  
vse gostejša. Vse več j e  tudi 
malih počitniških hišic, neka
tere zelo skromno narejene. 
Druge š e  gradijo. Gradijo 
tako, da hkrati  z zidom posta
v i j o  tudi okna in vrata.  Večina 
j e  š e  neometanih, tako da sko
r a j  premišljuješ, da se tod 
morda niso naselili cigani. Hi
šice so postavljene tudi po 
kilometer od obale. Bliže obali 

Leta 1903 j e  društvo zame
nja lo  prvo ročno brizgalno na 
dveh kolesih, za novo ročno 
brizgalno na štirih kolesih. 

T a k o j  ob ustanovitvi dru
štva  j e  bila organizirana nočna 
požarno varnostna služba. 

Kmalu po ustanovitvi j e  
d r u š t v o  organiziralo igralsko 
skupino, ki j e  delovala vse do 
leta 1924, ko so ustanovili prvo 
kulturno prosvetno društvo v 
Žireh. 

Leta 1910 se j e  osnovala pri 
društvu gasilska godba na pi
hala. V drugi svetovni vojni pa 
j e  društvo odstopilo glasbene 
inštrumente 31. diviziji. 

Leta 1912 j e  društvo kupilo 
zopet novo parno brizgalno, ki 
j e  bila za tedanje čase najmo
dernejša in j e  z n j o  tudi uspeš
no nastopilo pri požarih. 

Od ustanovitve pa do danes 
so člani sodelovali pri gašenju 
okrog 115 požarov. Največji  
požar j e  bil leta 1903 na Do-
bračevi, ko j e  gorelo kar 9 po
slopij. 

Novi gasilski dom so žirov
ski gasilci zgradili 1938, popol
noma dokončali pa po vojni 
leta 1954. Leta 1964 pa j e  dru
š tvo  nabavilo še tipizirani ga
silski avto  s cisterno in to s 

pomočjo okrajnega gasilskega 
sklada, takratne občine Loga
tec, Alpine in z nabiralno 
akcijo. 

Leta 1970 pa j e  druStvo ku
pilo s pomočjo Občinske gasil
ske zveze Skof ja  Loka novo 
motorno brizgalno. 

Pri našem društvu so se leta 
1907 organizirale tudi članice 
gasilke, katere so mnogokrat 
nastopale pri požarih med 
1. svetovno vojno. V drugi sve
tovni vojni j e  večina članstva 
sodelovala v NOB, od katerih 
j e  9 članov dalo svoje  živl jenje 
za našo svobodo. 

Člani društva so tudi druga
če zelo prizadevni in sodeluje
j o  v vseh družbenopolitičnih 
organizacijah. 

Društvo skrbi tudi za nara
ščaj,  nadal je  teži za tem, da bi 
se vsi še naprej  strokovno in 
tehnično izpopolnjevali, da 
bodo kos nalogam, ki j ih nare
k u j e  naš  socialistični razvoj. 

Žirovski gasilci torej  vsesko
zi gredo v korak s časom, tako 
v tehničnem, organizacijskem 
in vsebinskem pogledu. 

Sedaj  se vk l jučuje jo  tudi v 
akcijo »Nič nas  ne sme prese
netiti«, kot pripadniki civilne 
zaščite pa sodelujejo tudi z 
drugimi organizacijami. 

pa so večja sindikalna okreva
lišča. V večjih turističnih 
mestih pa so zgradili moderne 
hotele, k je r  se nas tan ju je jo  
tudi tu j i  turisti. Veliko j e  
vzhodnih Nemcev, pa tudi 
zahodnih Nemcev ne manjka.  
T u  so Avstrijci,  Cehoslovaki, 
opaziš pa tudi italijansko, an
gleško, holandsko pa tudi mar-
sikakšno jugoslovansko regi
stracijo. Ustavimo se v večjem 
turističnem mestu Balaton-
foldvarju,  k je r  so nam določili 
v novem hotelu »Neptun« na
stanitev za ta dan, z večerjo in 
zajtrkom. 

T a k o j  smo opazili, da j e  
hotel namenjen samo za po
letno sezono, ker nima ogre
van ja ,  pa tudi stene so pre
tanke za zimo. Popoldne smo 
izkoristili za oddih, ogled, ko
panje.  V bližini j e  tudi velik 
avtokamp, dolg več kot kilo
meter. Nekateri so  se hladili s 
pivom. Postrežejo z avstri j
skim, čehoslovaškim ali jugo
slovanskim apatinskim pivom, 
ki stane od 30 do 38 forintov, 
kar  j e  precej drago, ker j e  to 
alkoholna pijača. Domačega 
piva imajo zelo malo in še ta  j e  
slabe kvalitete. 

I v a n  R E V E N  

Kdaj  b o  tu smetišče? 

»DELO - ŽIVLJENJE« 
j e  g l a s i l o  A L P I N E ,  to
v a r n e  O b u t v e  Žiri,  S t a r a  
v a s  23, n.sol.o., k i  i m a  v 
s v o j i  s e s t a v i  TOZD Obu
t e v  Žiri.  TOZD O b u t e v  
G o r e n j a  v a s ,  TOZD Pla
s t i k a  Žiri,  TOZD P r o d a 
j a  Žiri  i n  D e l o v n o  s k u p 
n o s t  s k u p n i h  s l u ž b .  Ure
j a  g a  u r e d n i š k i  o d b o r :  
S t a n e  C a r ,  A n t o n  E n i k o ,  

S r e č k o  E r z n o ž n i k ,  
Mar i ja  K a -

ste lec,  T o n č k a  O b l a k ,  
Marta P i v k ,  A n u A k a  
K a v č i č  — t e h n i č n i  u r e d 
n i k ,  N e j k o  P o d o b n i k  — 
o d g o v o r n i  u r e d n i k .  Iz
h a j a  m e s e č n o ,  n a k l a d a  
1800 i z v o d o v .  F o t o g r a f i 
j e :  B r i g i t a  G r o š e l j .  . T i s k :  
G o r e n j s k i  t i s k ,  K r a n j  


